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ww  1.04.
1913 – wprowadzono wywóz
śmieci przez miasto; początek
komunalnych służb oczyszczania
miasta.
1958 – Zakład Sieci Elektrycz-
nych w Gorzowie został prze-
kształcony w Zakład Energetycz-
ny „Gorzów”, dziś „Enea”.
1990 – Oddział ZUS przeniósł
się z Sulęcina do Gorzowa i roz-
począł działalność w nowej sie-
dzibie przy ul. Sikorskiego 42.
ww  2.04.
1973 – z inicjatywy GTSK po-
wstała orkiestra „Odeon”, która
jako Gorzowska Orkiestra Kame-
ralna istniała formalnie do chwi-
li powstania Filharmonii Go-
rzowskiej w 2011 r.; organizato-
rem i pierwszym dyrygentem
orkiestry był Franciszek Czar-
necki.
ww  3.04
1888 – w czasie wielkiej wielka-
nocnej powodzi, która objęła
również Gorzów, Warta osiąg-
nęła w mieście rekordowy po-
ziom 4,89 m; archiwalne zdjęcia
pokazują, iż zalana została ul.
Spichrzowa wraz z biegnącymi
nią torami kolejowymi.
ww  4.04.
2003 – nastąpił nawrót zimy:
gradobicie, kilkudniowe opady
śniegu, temperatury ujemne;
oziębienie trwało do 11.04.
ww  5.04.
2008 – bp Stefan Regmunt po-
święcił po przebudowie stadion
żużlowy im. Jancarza.
ww  6.04.
1983 – na stacji kolejowej w Go-
rzowie o godz. 13.25 przy 
wjeździe na peron I doszło do
czołowego zderzenia pociągu
osobowego Krzyż – Kostrzyn z
lokomotywą manewrową,
stojącą na tym torze; skład 
pociągu został rozerwany, 19
osób doznało obrażeń, z czego
dwie pozostały na leczeniu w
szpitalu.
ww  7.04.
1945 – Leon Kruszona, późnie-
jszy wiceprezydent miasta, przy-
prowadził drugą 21-osobową
grupę operacyjną z Wągrowca.
1978 – parafia św. Józefa otrzy-
mała zezwolenie na budowę no-
wego kościoła przy ul. Brackiej.
ww  8.04.
1823 – w nocy z 7 na 8 w Bogda-
ńcu wybuchł pożar, w którym
dom straciło 35 rodzin.
2002 – na budynku przy ul. Ko-
synierów Gdyńskich 20, gdzie
mieszkała Papusza, odsłonięto
tablicę pamiątkową.
2009 – na pl. Grunwaldzkim uru-
chomiono nową fontannę.
ww  9.04.
1968 – władze miejskie otrzy-
mały zgodę Ministerstwa Kultury
i Sztuki na rozbiórkę Arsenału.
2001 – ruszył Lubuski Ośrodek
Regionalny TVP w Gorzowie.
ww  10.04. 
1973 – zniknęła „Gazeta Go-
rzowska”; tego dnia gorzows-
ka mutacja „Gazety Zielono-
górskiej” (dziś „Lubuska”)
po raz ostatni ukazała się z
winietą „Gazety Gorzow-
skiej”.
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Podczas jubileuszu biskup
pomocniczy Adrian Put
podkreœli³, ¿e by³a to chwila
historyczna, poniewa¿ by³a
to instalacja pierwszej kapi-
tu³y katedralnej na Pomorzu
Zachodnim i Ziemi Lubuskiej
od czasów reformacji.

Starania o powo³anie kapi-
tu³y gorzowski biskup Wil-
helm Pluta podj¹³ w Rzymie
ju¿ w listopadzie 1972 roku,
a wiêc kilka miesiêcy po ka-
nonicznym utworzeniu die-
cezji. Decyzje zosta³y
podjête niezwykle szybko.
Du¿¹ zas³ugê mia³ tu abp
Pietro Palazzini, sekretarz
Kongregacji ds. ducho-
wieñstwa, który bardzo ¿ycz-
liwie odniós³ siê do starañ
bp. Pluty. 

Kapitu³a katedralna to ina-
czej kolegium kanoników.

Zwo³anie pierwszego spot-
kania Kapitu³y i jej uroczysta
instalacja nast¹pi³a 6 marca
1973 r. w Gorzowie. Naj-
pierw wyznaczeni ksiê¿a,
by³o ich 11, zebrali siê w ka-

plicy pa³acu biskupów go-
rzowskich, gdzie zosta³y im
wrêczone dekrety nomina-
cyjne na kanoników. 

W sk³ad pierwszej kapitu³y
weszli nastêpuj¹cy ksiê¿a:

ks. pra³. Józef Michalski,
ks. inf. W³adys³aw Sygna-
towicz, ks. pra³. Edward
Jagodziñski, ks. pra³. Mie-
czys³aw Marszalik, ks.
Stanis³aw Kusiak, ks.
Henryk Guzowski, ks.
Piotr Janik, ks. pra³. Tade-
usz Demel, ks. Konrad
Herrmann, ks. Franciszek
Hornik i ks. Tadeusz
Szewczyk. Dziekanem
zosta³ ks. pra³. Józef Michal-
ski. Dziœ dziekanem kapitu³y
jest ks. Andrzej Szkudla-
rek, na co dzieñ proboszcz
parafii na gorzowskim
osiedlu S³onecznym.

W pó³wiecze tamtego wy-
darzenia w gorzowskiej
katedrze odby³y siê uro-
czystoœci jubileuszowe,
które rozpoczê³y siê od
nieszporów pod przewod-

nictwem bp. Tadeusza Li-
tyñskiego.

- Wierzyæ w Koœció³ to
wierzyæ w Boga w konkret-
nym miejscu i czasie - mó-
wi³ w ich trakcie bp Tade-
usz Lityñski.

W trakcie nabo¿eñstwa ka-
techezê wyg³osi³ kustosz san-
ktuarium Mi³osierdzia Bo¿ego
w Œwiebodzinie ks. kan. Ma-
riusz Ko³odziej, który mówi³
nie tylko o okolicznoœciach
powstania i organizacji Go-
rzowskiej Kapitu³y Katedral-
nej, ale te¿ o jej nowych sy-
nodalnych wyzwaniach.

Drugim punktem obcho-
dów by³a msza konwentual-
na, zaœ na zakoñczenie
ca³oœci wydarzenia odby³a
siê uroczysta sesja gene-
ralna kapitu³y.

(RED.)

Decyzje podjęto niezwykle szybko
Kilka tygodni temu minê³o 50 lat od zwo³ania pierwszej sesji Gorzowskiej Kapitu³y Katedralnej. By³o to dok³adnie 6 marca
1973 roku.

Do³¹czamy do elitarnego
grona miast na ca³ym œwie-
cie, które maj¹ swoj¹ edycjê
kultowej gry Monopoly. Ca³a
plansza zostanie zaprezen-
towana podczas oficjalnej
premiery w paŸdzierniku, co
daje nadziejê, ¿e gra bêdzie
stanowiæ wyj¹tkowy prezent
podczas tegorocznej
gwiazdki.

- Jesteœmy dumni, ¿e
mo¿emy og³osiæ kolejn¹
edycjê gry Monopoly
poœwiêcon¹ wy³¹cznie jed-
nemu miastu. W tej chwili
pracujemy nad doborem pól
na planszy. To niezwykle
trudne zadanie, bo Gorzów
miejsc wartych umieszcze-
nia ma bardzo wiele. Jedno-
czeœnie czujemy wielk¹ od-
powiedzialnoœæ - musimy
zadbaæ o to, aby gra by³a
atrakcyjna dla przysz³ych

graczy - powiedzia³a Zuzan-
na Misiejuk z firmy Winning
Moves.

- To okazja, by zaprezen-
towaæ miasto z jego histori¹
i najcenniejszymi obiekta-
mi, które stanowi¹ o
wyj¹tkowoœci Gorzowa -
mówi³ w trakcie prezentacji
sekretarz miasta Bartosz
Kmita. - Dziêki grze
bêdziemy mogli zaprezen-
towaæ Gorzów jako atrak-
cyjne miasto do spêdzania

czasu i robienia biznesu. A
w proces powstawania
planszy zaanga¿ujemy
przedstawicieli ró¿nych œro-
dowisk, dziêki czemu plan-
sza bêdzie prezentowaæ
Gorzów kompleksowo, za-
równo od strony historii,
kultury, biznesu, jak i roz-
rywki - doda³.

Gorzowska plansza
bêdzie powstawa³a w naj-
bli¿szych tygodniach.
Jeszcze nie wiadomo, czy
najdro¿szym polem bêdzie
stadion ¿u¿lowy, katedra,
czy mo¿e jeszcze coœ in-
nego. Zadecyduj¹ o tym
gorzowianie w g³osowaniu
internetowym.

Na planszy najprawdopo-
dobniej znajd¹ siê równie¿
hotele, restauracje, obiek-
ty sportowe, lokalne przed-
siêbiorstwa, muzea. Nie-
spodzianki bêd¹ te¿ cze-
ka³y na kartach szansy; te
równie¿ bêd¹ dostosowa-
ne do gorzowskiej edycji
gry.

Pierwszy nak³ad „plan-
szówki” (ok. 4 tys. egzem-
plarzy) trafi do sprzeda¿y je-
sieni¹, na chwilê przed 
œwiêtami Bo¿ego Narodze-
nia, co daje nadziejê, ¿e gra
bêdzie stanowiæ wyj¹tkowy
prezent na tegoroczn¹
Gwiazdkê.

Monopoly ma prawie 90
lat. Pierwsza edycja po-
wsta³a w USA w 1935 roku.
Dotychczas sprzedano po-
nad 200 mln egzemplarzy
gry w ponad 200 lokalnych
wersjach. Z Monopoly wi¹¿¹
siê liczne rekordy; na
przyk³ad najd³u¿ej grano w
ni¹… 70 dni.

Monopoly ³¹czy graczy z
ca³ego œwiata; zarówno w
klasycznej ods³onie gry, jak i
w wersji licencyjnej. Celem
rozgrywki jest zdobycie
przewagi na planszy i dopro-
wadzenie do bankructwa po-
zosta³ych graczy. W edy-
cjach miejskich, zamiast kla-
sycznych pól gracze licytuj¹
lokalne atrakcje i s³ynne
miejscówki mieszkañców.
Personalizacji podlega rów-
nie¿ szata graficzna gry oraz
jej komponenty. Szczególnie
interesuj¹ce s¹ karty „Szan-
sy” oraz „Kasy Spo³ecznej”,
w których znajdzie siê sporo
lokalnych smaczków.

URZ¥D MIASTA W GORZOWIE

Pracują nad doborem pól 
Sydney, Dubaj, Nowy Jork oraz Kraków, Gdañsk, Poznañ i Wroc³aw, a teraz tak¿e Gorzów.

- Uroczystości rozpoczęły się od nieszporów pod przewod-
nictwem bp. Tadeusza Lityńskiego
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Gorzowskie Monopoly będzie dostępne jesienią

Fo
t. 
Ba
rt³
om

ie
j N
ow
os
ie
lsk
i

Redakcja
ul. Garbary 9, 66-400 Gorzów Wlkp., tel. 724 440 444 
redakcja@echogorzowa.pl



Fo
t. 
pi
xa
ba
y.c
om

ww  11.04.
1948 – w Gorzowie odbyła się
inauguracja Tygodnia Ziem Za-
chodnich; po mszy w katedrze i
wiecu na Starym Rynku pochód
przemaszerował w kierunku uli-
cy ks. Bolesława Domańskiego,
gdzie odsłonięto tablicę z nazwą
ulicy.
2001 – z gorzowskiego studia
Poznańskiej TV nadano na żywo
pierwszy Teleskop Lubuski.
ww  12.04.
1768 – magistrat zmuszony zos-
tał do zatrudnienia osoby do
podnoszenia mostu na dzisiej-
szym kanale Ulgi; spowodowane
to zostało wymaganiami garni-
zonu, który z uwagi na przypadki
dezercji, zażądał, by most od
zmroku do świtu był podniesio-
ny, jest to najstarsza informacja
o kanale Ulgi i moście na nim.
1951 – powołane zostały Go-
rzowskiego Zakłady Włókien
Sztucznych, dziś ZWCh Stilon
SA.
ww  13.04.
1896 – z okazji swych 80 urodzin
Hermann Paucksch ofiarował
miastu środki na budowę fontan-
ny.
2016 – Sejm przyjął ustawę o
przekształceniu PZWS w Gorzo-
wie w Akademię im. Jakuba z
Paradyża.
ww  14.04.
1890 r. - uruchomiona została
rzeźnia miejska; jej obiekty zos-
tały rozebrane w 2005 r., a na
ich miejscu powstała galeria
„Askana”, pozostała jedynie
wieża ciśnień z przeł. XIX/XX w.
2016 – al. Odrodzenia zmieniła
nazwę na aleję ks. Witolda An-
drzejewskiego.
ww  15.04.
1962 r. - drużyna Stali zadebiu-
towała w I lidze (dzisiejsza eks-
traliga) na żużlu, przegrywając
wyjazdowy mecz w Częstocho-
wie z „Włókniarzem” 35:42;
gorzowianie pozostawali w eks-
traklasie przez 40 lat. Po spad-
ku w 2002 roku powrócili do
grona najlepszych pięć lat pó-
źniej i od 2008 roku nadal star-
tują w najwyższej klasie rozgry-
wek.
1999 - gorzowscy saperzy po raz
ostatni obchodzili Dzień Sapera.
ww  16.04.
1988 – gorzowskie Radia „Soli-
darność” nadało 12-minutową
audycję w Zielonej Górze.
1989 - Energopol 5 rozpoczął pa-
lowanie Warty pod budowę
wschodniej przeprawy mosto-
wej; Most Lubuski otwarto w
1999 r.
1996 – w sąsiedztwie ówczesnej
stacji benzynowej „Agip” przy
ul. Walczaka firma McDonalds
Polska otworzyła pierwszy w
mieście bar typu McDrive.
ww  17.04
1888 – uruchomiono Krajowy
Zakład dla Psychicznie Chorych;
budowany od 1885 r. na krańcu
obecnej ul. Walczaka zakład jest
nadal szpitalem dla nerwowo i
psychicznie chorych.
2008 – na cmentarzu komunal-
nym odsłonięto pomnik ofiar
zbrodni katyńskiej.
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To ju¿ 11 lat, to ju¿ 11 lat
ukazuje siê internetowe
Echo Gorzowa, od oœmiu
lat i trzech miesiêcy te¿ ja-
ko miesiêcznik w papierze.
Udana i lubiana hybryda in-
ternetowego dziennika i pa-
pierowego miesiêcznika.
Kiedy przegl¹dam pierwszy
papierowy numer, to na-
chodz¹ mnie refleksje i
wspomnienia. Otó¿ nie ma
z nami ju¿ naszych bardzo
lubianych blogerów - 
Piotra Steblina-Kamiñ-
skiego i Jerzego Ku³acz-
kowskiego. Jednego poko-
na³ zawa³ serca, drugiego
zaraza. Nie ma z nami blo-
gerów politycznych, ale to
ju¿ zupe³nie inna bajka.
Ca³y czas stary landsberski
ratusz czeka na remont, te-
mat powraca co i rusz i nic
z tego nie wynika.
Pañstwowa Wy¿sza Szko³a
Zawodowa rzeczywiœcie
sta³a siê Akademi¹ Jakuba
z Parady¿a. Gorzów ca³y
czas jest Wielkopolski,
choæ co chwilka powraca
dyskusja o uciêciu tego po-
noæ fatalnego przymiotnika.
KAWKA sprawi³a, ¿e na
Nowym Mieœcie nie dymi¹
ju¿ kominy, a mieszkañcy

maj¹ miejskie ciep³o - to by³
jeden z g³ównych tematów
pierwszego papierowego
numeru. Ca³y czas ukazuj¹
siê teksty Augustyna
Wiernickiego. Ca³y czas
te¿ ukazuj¹ siê teksty do-
tycz¹ce miasta - historycz-
ne, kulturalne, gospodar-
cze.

Kiedy rusza³ portal, by³am
jego czytelniczk¹, los spra-
wi³, ¿e szybko do niego
do³¹czy³am. Najpierw jako
blogerka - mój pierwszy
tekst ukaza³ siê pod nie-
chcian¹ przez nikogo wi-

nietk¹ ,,O sztuce i o woj-
nie’’. Szybko nadredaktor
zdecydowa³, ¿e lepsze
bêdzie - ,,Moje irytacje i
fascynacje’’. I tak niemal
od pocz¹tku moje zawodo-
we, dziennikarskie ¿ycie
jest zwi¹zane z Echem. Od
pocz¹tku te¿ zwi¹zany z
Echem jest obecny naczel-
ny - Robert Borowy. Bo w
miêdzyczasie zmieni³y siê
stosunku w³aœcicielskie i
redaktorskie, ale jednak 11
lat w Internecie i ponad
osiem w papierze, to jed-
nak w dzisiejszych czasach

jest rzecz bez precedensu.
Tym bardziej bez prece-

densu, bo portal kon-
sekwentnie unika de-

klaracji politycznych -
czym to grozi, widaæ

choæby po najstarszym w
regionie dzienniku. Echo

stara siê za to patrzeæ na
miasto i jednak najbli¿sz¹
okolicê przez pryzmat wy-
gody mieszkañców. Dlate-
go tak bardzo patrzyliœmy
na wielki program KAWKA,
który polega³ na doprowa-
dzeniu ciep³ej wody i miej-
skiego ciep³a do tysiêcy
mieszkañ na Nowym
Mieœcie. To dlatego pisuje-
my ciekawe historie
zwi¹zane z miastem, bo
przysz³a moda na regiona-
lizm I rzeczy oraz tematy
zwi¹zane zarówno z histo-
ri¹, jak i dniem dzisiej-
szym miasta. To dlatego
staramy siê, aby obecnoœæ
polityków czy dzia³aczy
mocno zaanga¿owanych w
jakieœ -izmy by³o jak naj-
mniej na naszych ³amach.
Ma³o kogo bowiem -izmy
interesuj¹, a potrafi¹ one
mnóstwo krwi napsuæ i
przynieœć tylko worek nie-
szczêœæ.

Setny numer w papierze
to wielki sukces, osi¹gniêcie
jakby nie patrzeæ. Rzadko
któremu niezale¿nemu wy-
dawcy siê to udaje. Udaje
siê te¿ i dlatego, ¿e ca³y
czas s¹ Czytelnicy, którzy
chc¹ nas czytaæ, którzy co-
dziennie otwieraj¹ nasz¹
stronê, którzy pytaj¹ o pa-
pierowe wydania mie-
siêcznika. Bo gdyby nie
by³o Czytelników, to i nie
by³oby ani portalu, ani ga-
zety w papierze. Bo jaki¿
ma sens pisanie w niebyt,
jak obecnie doœæ czêsto siê
dzieje. Cyfrowy œwiat na to
pozwala. Wystarczy popat-
rzeæ na liczne blogi czy in-
nego rodzaju aktywnoœci.
My mamy to szczêœcie, ¿e
nas Pañstwo Czytelnicy
czytaj¹. 

Dlatego ta robota ma
sens. Nawet jeœli wywo³uje-
my czasem kontrowersje,
nawet jeœli ktoœ siê z nami
nie zgadza. Œwiat nie jest
zero-jedynkowy i taki te¿
nie jest nasz portal i mie-
siêcznik. 

Setny numer…. Chyba
sobie ok³adkê oprawiê w
ramkê. 

RENATA OCHWAT

To już osiem lat z kawałkiem
w papierze
Kiedy w kwietniu 2012 roku ukaza³ siê pierwszy numer Echa Gorzowa - w Internecie, tylko nadredaktor Jan Delijewski,
twórca i przez wiêkszoœæ czasu redaktor naczelny mia³ w g³owie papierowe wydanie. No i patrz pan, to ju¿ 8 lat i trzy
miesi¹ce, czyli STO numerów wysz³o.

Z okazji Świąt Wielkanocnych 
pragniemy złożyć naszym

Czytelnikom najserdeczniejsze 
życzenia wszelkiej pomyślności, 
zdrowia oraz ciepłej rodzinnej

atmosfery przy wielkanocnym stole.
Redakcja Echo Gorzowa

Okładki pierwszego i setnego numeru Echo Gorzowa
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ww  18.04.
1984 - ruszyła pierwsza obra-
biarka w nowo zbudowanych
obiektach ZM „Gorzów” na Ba-
czynie.
2012 – otwarto nową galerię
„Nova Park” na Zawarciu.
ww  19.04.
2004 r. - gorzowskie koszykarki
z AZS PWSZ po sześciu latach
ponownie awansowały do eks-
traklasy.
ww  20.04.
1983 – ukazał się pierwszy nu-
mer młodzieżowego biuletynu
informacyjnego „Szaniec”, wy-
danego przez Marka Rusakiewi-
cza i ukrywającego się Krzyszto-
fa Sobolewskiego, organizato-
rów Ruchu Młodzieży
Niezależnej; data ta uchodzi za
powstanie RMN.
ww  21.04.
2000 - siatkarze Stilonu zostali
wicemistrzami Polski; pierwszy
sukces gorzowskich siatkarzy w
ekstraklasie.
ww  22.04.
1994 – Frankfurt podarował Go-
rzowowi trzy autobusy marki
Mercedes M-305.
ww  23.04.
1959 r– powstała Międzyzakła-
dowa Spółdzielnia Mieszkanio-
wa, od 1962 r. – Gorzowska
Spółdzielnia Mieszkaniowa.
ww  24.04.
1971– powołana została filia
WSWF w Poznaniu, obecnie In-
stytut Wychowania Fizycznego
AWF.
1979 – Gorzów stał się miastem
stutysięcznym.
ww  25.04.
1993 – na cmentarzu komunal-
nym odsłonięto pomnik pamięci
pomordowanych w l. 1939-1956,
ufundowany przez Związek Sybi-
raków i Gorzowską Rodzinę Ka-
tyńską.
ww  26.04.
1975 – Szkoła Podstawowa nr 4
otrzymała imię Henryka Sienkie-
wicza i sztandar ufundowany
przez Roszarnię.
ww  27.04.
1988 – na mieście rozrzucono
kilka tysięcy ulotek z oświadcze-
niem RR „Solidarność”, wzy-
wającym do bojkotu obchodów 1
Maja.
ww  28.04.
1488 – wybuchł wielki pożar w
lasach gorzowskich, który stra-
wił do cna dąbrowę aż po Trze-
biszewo.
2002 – premier Leszek Miller
wziął udział w otwarciu Centrum
Rehabilitacyjno- Sportowego
„Słowianka”.
ww  29.04.
2014– uruchomiono nowe lądo-
wisko przy Szpitalu Wojewódz-
kim i nowy podjazd do SOR.
ww  30.04.
1974 – uroczyście otwarto Park
Kopernika, który „Stilon” prze-
kazał miastu.
1979 – podczas 1-majowej aka-
demii w Szkole Podstawowej nr
11 zadebiutował szkolny zespół
piosenki i ruchu „Buziaki”, za-
łożony przez Izabelę Słupecką-
Szafrańską.
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Od kilku dni grzeje się w
mediach społecznościowych
temat zamknięcia Letniej.
Niektórzy nazywają to miejs-
ce restauracją, inni spe-
lunką, ja twierdzę, że Letnia
sytuuje się dokładnie pomię-
dzy tymi określeniami. Za-
mknięta do odwołania jest
także Agata i tu co do definicji
nie ma sporu – jest to bar
mleczny. Zresztą z kratami,
jak dla mnie nieco odpy-
chające miejsce, ale z dobrym
jedzeniem. Zniknęło też tro-
chę innych miejsc w centrum.

Co do Letniej, to chyba
sprawa była przesądzona już
w chwili sprzedaży. Bo wia-
domym było, że jak pani
Ania Widera odda to miejsce
w inne ręce, to koniec. Let-
nia trochę jeszcze po-
działała, a teraz chyba nad-
szedł jej definitywny kres.
Należy mieć tylko nadzieję,
że nie powstanie w to miejs-
ce jakiś paskudny i pokracz-
ny blok. A w mediach
społecznościowych jazda po
bandzie – od zachwytów nad
miejscem po radość, że kna-
jacka knajpa w końcu niknie. 

Co do Agaty, to trochę
dziwne, bo to był naprawdę
dobry bar. Co do innych
miejsc, też dziwne. Ale skoro
na drzwiach pojawił się so-
lidny łańcuch i nie mniej so-
lidna kłódka, to chyba nie
można mieć nadziei, że
sprawa znajdzie pozytywne
rozwiązanie. No i jak do-
noszą ostatnio media

społecznościowe, tam właś-
ciciel przestał ludziom płacić
i koniec. 

Jakoś niedawno swoje po-
dwoje zamknęła też Popular-
na, czyli Haitrung, miejsce
kultowe dla północnej części
Nowego Miasta. Tu jak raz
powodem był brak siły robo-
czej. Właściciele nie mieli
skąd brać pracowników. No i

zamknęli knajpę, która
działała w tym miejscu jesz-
cze przed II wojną światową.
Bywalcy do dziś płaczą po
swoim ukochanym miejscu.

Myślę, że można postawić
tezę, że to efekt umierania
centrum. W większości
mieszkają tu wiekowi ludzie,
którzy sami sobie gotują, bo
nie stać ich na knajpki, na-

wet te najtańsze. Bo jednak
upichcenie zupki, która wy-
starczy na dwa do trzech dni
jest tańsze, aniżeli nawet
najtańsze jedzenie w tanim
barze. Poza tym starsze po-
kolenie jednak nie ma w
swoim DNA latania i szuka-
nia jedzenia na tak zwanym
mieście. Młodych ci tu na le-
karstwo, zatem i trudno się
dziwić, że umierają knajpy i
knajpeczki.

Ci inni, którzy może zatęsk-
nili za Maryśką z wiadrami i
chcieliby przyjechać do cen-
trum, pięć razy się zastano-
wią, zanim wybiorą się na
tak karkołomną eskapadę.
Znalezienie parkingu grani-
czy z cudem. Zresztą, puste
zabetonowane centrum niko-
go nie interesuje. A przynaj-
mniej większości, która
mogłaby tu zjechać… Ale po
co? Pustoszeją sklepy, nikną
rzemieślnicy, nie ma gdzie
smacznie i niedrogo zjeść…

Taka gmina po prostu. Nie
żadne miasto na miarę stoli-
cy województwa, a niestety
gmina. 

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE

Oj, coś się złego dzieje 
Letnia zamknięta, Agata zamknięta, paru innych miejsc z tańszym jedzeniem też już nie ma. Przejściowe trudności, czy też
może jakiś znak?

Wejścia do Agaty na razie strzeże solidna brama i wisząca na niej kłódka
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Spirala inflacyjna nabiera
tempa z prędkością kuli śnie-
gowej na stoku Gubałówki.
Od czasu pandemii, a ostat-
nio także wojny za wschod-
nią granicą, pretekstów do
kolejnych podwyżek w Pol-
sce nie brakuje. Jeden z nie-
chlubnych rekordów padł w
Zakopanem, gdzie przyjem-
ność opróżnienia pęcherza
na Krupówkach  wyceniono
na dziesięć złotych. Taniej
zatankować piwem niż
opróżnić. Jak pokazuje
życie, w kryzysie Polak Pola-
kowi zbyt często jest wilkiem.
W tym przypadku obśmiany
Toi Toi przed gorzowskim
dworcem ma pewne zalety…

Wracając na lokalne po-
dwórko: prezesi firm wy-
wożących odpady komunal-
ne nieśmiało sygnalizują, że
biznes się nie spina. Wszyst-
ko drożeje w oczach, koszty
także wystrzeliły w kosmos.
Nie tylko w Gorzowie. To
problem ogólnopolski.
Krążące jak oszalałe śmie-
ciarki na wodę nie jeżdżą, a
zarządy tychże firm także
chcą korzystać z życia. Bę-

dzie zatem drożej. Jeszcze
drożej. Śmieciowa rewolu-
cja, którą zafundowano nam
ponad dekadę temu od po-
czątku budzi emocje. Trud-
no jednoznacznie wskazać,
dlaczego. Nie dziwi zatem
żywiołowa reakcja gorzo-
wian w mediach społecz-
nościowych. Mówiąc deli-

katnie, daleka od entuzjaz-
mu.

Niestety, scenariusz rozwo-
ju wydarzeń jest znany.
Mieszkańcy wyleją emocje
na rozlicznych forach,
spuszczą parę i potulnie
zapłacą. Być może część
liczniejszych rodzin przejdzie
do śmieciowego podziemia,

by zaoszczędzić w skali ro-
ku. Czy jest inne wyjście?
Na gest obywatelskiego nie-
posłuszeństwa w stylu „za-
nieś swoje śmieci pod urząd”
nie zanosi się.  Jesteśmy
zbyt zmęczeni sytuacją, któ-
ra coraz bardziej nas prze-
rasta, a światełka w tunelu
nie widać. Zakładam, że

urzędnicy w tej sytuacji także
czują się bezradni. To firmy wy-
wożące odpady dyktują ceny
usług. Biegamy jak chomiki w
kieracie, w którym z roku na rok
podkręca się obroty. Brzmi jak
spiskowa teoria dziejów? Tak,
ale coraz więcej w nas wątpli-
wości, chociażby gdzie
przepływają środki finansowe.
Korki od szampanów strzelają w
dwóch sektorach globalnej gos-
podarki: energetycznym oraz
zbrojeniowym. Z sentymentem
wspominam nieodległą prze-
szłość. Obśmiewana ciepła wo-
da w kranie stała się symbolem
komfortu minionej epoki.

By zakończyć jakimkolwiek
pozytywnym akcentem. Ta-
nieją bilety kolejowe PKP In-
terCity. To jak w popularnym
kawale o rabinie i kozie. Kozę
wprowadzono do ciasnego
pomieszczenia narzekającej
na złe warunki bytowe rodzi-
nie. Po tygodniu kozę wypro-
wadzono, a rodzina odczuła
cudowną ulgę. Kiedy wypro-
wadzą z naszego życia
wszystkie wprowadzone w
ostatnich latach kozy?!...

ROBERT TRĘBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Kozę wyprowadzono, rodzina odczuła ulgę
Powolne gotowanie mieszkańców rosnącymi cenami trwa. Jesteśmy jak bezbronne żaby w garnku, w którym stopniowo
podnosi się temperaturę.

Ciekawe, kiedy z naszego życia zostaną wyprowadzone kozy?
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- Mamy blisko 600 wolnych
lokali mieszkalnych. Dlatego
intensywnie pracujemy nad
mechanizmami, które po-
zwol¹ na ich „uruchomienie”
poprzez remont, a docelowo
zasiedlenie. Ograniczamy w
ten sposób koszty zwi¹zane
z utrzymaniem pustostanów,
a przede wszystkim zaspa-
kajamy podstawowe potrze-
by mieszkañców, zapew-
niaj¹c im miejsce do za-
mieszkania. Wy¿sze wp³ywy
z wynajêtych lokali pozwalaj¹
na zwiêkszanie nak³adów re-
montowych na miejski zasób,
w tym remonty kolejnych lo-
kali - mówi Pawe³ Nowacki,
dyrektor Zak³adu Gospodarki
Mieszkaniowej.

Jednym z nowych projek-
tów jest w³aœnie program
skierowany do lokalnych
przedsiêbiorców maj¹cych
zarejestrowan¹ dzia³alnoœæ
gospodarcz¹ w Gorzowie
bez wzglêdu na pochodzenie
i narodowoœæ.

Coś więcej, do kogo
mieszkania

Propozycja dla przedsi-
êbiorców ma na celu zwiêk-
szenie konkurencyjnoœci w
danej bran¿y, poszerzenie
obszarów dzia³alnoœci, w tym
pozyskiwania nowych zle-
ceñ, kontraktów, obni¿enie

kosztów prowadzenia dzia³al-
noœci zwi¹zanych z utrzyma-
niem pracownika czy te¿ na-
wet przetrwaniem firmy. Jest
instrumentem pomocowym w
zwi¹zku z trudn¹ sytuacj¹
mieszkaniow¹ na rynku nie-
ruchomoœci, zw³aszcza ob-
ni¿eniem ofert mieszkañ na
wynajem w wyniku wybuchy
wojny w Ukrainie.

Ceny wynajmu mieszkania,
je¿eli taka oferta siê pojawi,
kszta³tuj¹ siê od 35,00 z³/m2
do 65,00 z³/m2, a nawet
wy¿ej. W zasobach miejskich
stawka wynosi 10,76 z³/m2.
Wspó³praca ma charakter
obopólnych korzyœci. Miasto
zyskuje wyremontowany lo-

kal oraz uwalnia siê od kosz-
tów utrzymywania pustego
lokalu, natomiast pracodaw-
ca pozyskuje mieszkanie,
które nastêpnie przekazuje
do u¿ytkowania pracowniko-
wi, zapewniaj¹c podstawow¹
potrzebê cz³owieka. Koszt je-
go utrzymania jest zdecydo-
wanie ni¿szy ni¿ na rynku
wynajmu prywatnego nieru-
chomoœci.

Jedynym za³o¿eniem jest
zarejestrowanie w³asnej
dzia³alnoœci gospodarczej na
terenie Miasta. Dzia³alnoœæ
nie mo¿e byæ zawieszona
czy wykreœlona z w³aœciwego
rejestru. Projekt skierowany
jest na tworzenie nowych

miejsc pracy lub utrzymanie
obecnych.    

Wracają w różny sposób

ZGM odzyskuje mieszkania
komunalne w ró¿ny sposób.
Czêœæ mieszkañ wraca do
zasobu komunalnego w wy-
niku naturalnego odejœcia i
œmierci lokatora, zdanie loka-
lu w zwi¹zku z zapewnie-
niem sobie nowych warun-
ków mieszkaniowych w in-
nym zasobie czy wskutek
przeprowadzonych eksmisji. I
jak t³umacz¹ w ZGM, przej-
ête mieszkania w ramach
eksmisji z regu³y wracaj¹ w
fatalnym stanie technicznym.

- I od razu wymagaj¹
znacznych nak³adów remon-
tów, wymiany instalacji, sto-
larki okienno-drzwiowej czy
zbicia tynków, aby mo¿na
by³o znów kwaterowaæ loka-
torów - kontynuuje dyrektor
ZGM. - Dlatego we wspó³pra-
cy z wydzia³ami Urzêdu
Miasta œledzimy i staramy siê
pozyskiwaæ œrodki ze-
wnêtrzne na ich remonty.
W³aœnie wspólnie z Wy-
dzia³em Spraw Spo³ecznych
z³o¿yliœmy wniosek o wspar-
cie finansowe do Banku Gos-
podarstwa Krajowego.
Wskazaliœmy 20 lokali miesz-
kalnych, ³¹czny koszt przed-
siêwziêcia to kwota ponad 2

mln z³otych, z czego poziom
dofinansowania mo¿e wy-
nieœæ blisko 1,8 mln z³otych -
podkreœla dyrektor.

Za licytacje i za zamiany

ZGM stara siê równie¿ suk-
cesywnie remontowaæ lub
odœwie¿aæ odzyskane miesz-
kania, tym bardziej, ¿e zapo-
trzebowanie wœród mieszka-
ñców Gorzowa jest spore.

Te wiêksze, powy¿ej 80
metrów kwadratowych po-
wierzchni u¿ytkowej, propo-
nowane s¹ osobom na zasa-
dzie licytacji stawki bazowej
czynszu. Niebawem pojawi¹
siê pierwsze propozycje na
rok 2023.

Wspomnieæ nale¿y o
dzia³alnoœci Biura Zamiany
Mieszkañ. Biuro ma na celu
usprawnienie prowadzonej
polityki mieszkaniowej oraz
kompleksow¹ pomoc przy do-
konaniu zamiany  lokali, któ-
rych usytuowanie, powierzch-
nia, b¹dŸ zbyt wysokie koszty
utrzymania powoduj¹ utrud-
nienia w codziennym funkcjo-
nowaniu dotychczasowych
najemców. Pomaga równie¿
osobom chory, starszym oraz
niepe³nosprawnym, którym
lokalizacja zajmowanego lo-
kalu uniemo¿liwia normalne
funkcjonowanie.

ROCH

- Z jakimi problemami ja-
ko administracja zderzacie
siê najczêœciej?

- Na pewno, tak jak w po-
zosta³ych ADM-ach, s¹ to
zaleg³oœci czynszowe. Na
dziœ zad³u¿enie lokatorów
wynosi 8,7 mln z³.

- Jakie macie plany re-
montowe na 2023 rok?

- W ramach bud¿etu mamy
do dyspozycji 700 tysiêcy
z³otych i chcielibyœmy za to
zakoñczyæ temat wymiany
stolarki okiennej i drzwiowej
w zasobach gminnych. Na to
przeznaczamy oko³o 50 pro-
cent tej kwoty. Mamy te¿
plan wykonania elewacji
frontowych z dociepleniem
pozosta³ych œcian dwóch bu-
dynków gminnych, które s¹
pod opiek¹ wojewódzkiego
konserwatora zabytków -
przy Drzyma³y 28 i 32. 

- Co mo¿e byæ wyzwa-
niem w tym roku?

- Czyszczenie kwarta³ów,
wyburzenia, czyli przygoto-

wanie ich do tego, ¿eby w
przysz³oœci mo¿na by³o od-
daæ je wspólnotom, ¿eby z
kolei te mog³y je zagospoda-
rowaæ. Oczywiœcie, bêd¹
musia³y partycypowaæ w
kosztach tych prac i pytanie
jest takie, czy siê tego po-
dejm¹. Czy tam powstan¹
place zabaw, parkingi czy

miejsca rekreacji, to bêdzie
zale¿a³o od mieszkañców.  

- Gdyby nie istnia³ limit
œrodków do wydania, na
co by je przeznaczy³?

- Na elewacje frontowe. To
jest to, co widaæ, co mog³oby
cieszyæ oko, gdyby kamieni-
ce lepiej wygl¹da³y. Miasto
od razu wygl¹da³oby inaczej.

Przyda³yby siê te¿ remonty
klatek schodowych i podwó-
rek. Mówimy o substancji
gminnej, bo wspólnoty ra-
dzi³y sobie do tej pory bar-
dzo dobrze.

- Od kiedy jest pan kie-
rownikiem tego ADM-u?

- Od listopada 2022 roku,
wczeœniej by³em zastêpc¹
kierownika w ADM nr 3, a z
ZGM jestem zwi¹zany od
1999 roku.

- Jakim terenem pan za-
rz¹dza?

- Teren jest rozleg³y - £okiet-
ka, Drzyma³y, Chrobrego, Si-
korskiego, Dzieci Wrzesiñ-
skich, D¹browskiego, War-
szawska, ale nasze budynki
siêgaj¹ a¿ po wylotówkê przy
Walczaka za stacj¹ paliw
oraz przy Dowgielewiczowej.
W naszym zasobie jest te¿
obiekt £aŸni Miejskiej.

- Czy ju¿ na tyle pozna³
pan mieszkañców, ¿eby
móc oceniæ potencja³ do
wspó³pracy?

- Jesteœmy w³aœnie po ze-
braniach wspólnot, trwa³y
one trzy tygodnie. Przebie-
ga³y sprawnie i bezproble-
mowo. Kilkadziesi¹t wspól-
not podjê³o uchwa³y remon-
towe i mimo trudnej sytuacji
gospodarczej w³aœciciele
chc¹ remontowaæ kamieni-
ce, pocz¹wszy od wymiany
instalacji elektrycznych wraz
z remontem klatek schodo-
wych a¿ po ca³e budynki.
Jedna ze wspólnot chce w
tym roku wykonaæ remont w
zakresie docieplenia obu
œcian zewnêtrznych, remontu
instalacji gazowej, wodno-ka-
nalizacyjnej, elektrycznej i re-
mont klatki schodowej. Czêœæ
wspólnot wykona to ze œrod-
ków w³asnych, a czêœæ jest
zainteresowana zaci¹gniê-
ciem kredytu bankowego mi-
mo nie do koñca korzystnych
warunków z uwagi na
wspomnian¹ przeze mnie sy-
tuacjê gospodarcz¹.

- Dziêkujê za rozmowê.
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Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

Część mieszkań komunalnych trafia do lokatorów, którzy we
własnym zakresie je remontują
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- Z ZGM jestem związany od 1999 roku - mówi Tomasz
Adamowicz
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Co zrobią z pustymi lokalami?
Pomysłów jest sporo
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej ma kilkaset wolnych lokali. Czêœæ z nich bêdzie remontowana, czêœæ trafi w rêce
lokatorów w inny sposób.

Miasto od razu wyglądałoby inaczej
Z Tomaszem Adamowiczem, kierownikiem ADM nr 4 w Gorzowie, rozmawia Maja Szanter
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- Wszystko zaczê³o siê jesz-
cze w przedszkolu. Tam za-
uwa¿y³a mnie pani Jola Kêpka
- opowiada Martyna Cyrko,
dziœ studentka pedagogiki na
Uniwersytecie im. Adama Mic-
kiewicza w Poznaniu i uczenni-
ca Pañstwowej Szko³y Muzycz-
nej I i II stopnia im. Tadeusza
Szeligowskiego w Gorzowie w
klasie œpiewu prof. Beaty
Gramzy. A teraz interesuje siê
ni¹ Sony Music Polska. I to in-
teresuje na powa¿nie.

Wszystko, czyli śpiew

To wszystko, to œpiewanie.
Bo to Jolanta Kêpka
zauwa¿y³a, ¿e ma³a Martynka
ma dobry g³os, ale te¿ sta³a siê
inspiracj¹ do tego, aby dziew-
czynka zaczê³a siê uczyæ graæ
na fortepianie. Naturaln¹ drog¹
wydawa³a siê Szko³a Muzycz-
na I stopnia, któr¹ skoñczy³a.
Nie powiod³o siê natomiast z
drugim stopniem. - Posz³am
zatem tañczyæ. No bo jak nie
œpiewanie, to niech choæ taniec
bêdzie - opowiada. Ale i tam
nie posz³o jak trzeba, bo przy-
sz³a kontuzja, skrêcona noga
skutecznie zamknê³a jej drogê
na sceny taneczne.

Co by³o robiæ, wróci³a zatem
do œpiewania. - Zaczê³am na-
grywaæ w³asne piosenki i wrzu-
caæ je do Internetu. I dziêki te-

mu uda³o siê dostaæ do Szko³y
Muzycznej, ju¿ na II stopieñ do
klasy wokalu pani Beaty Gram-
zy - mówi Martyna Cyrko.

Œpiewaæ lubi od dawna. - Od
zawsze œpiewa³am sobie pio-
senki z filmów Disneya. Lubiê
wszystko - ich melodie, ich tek-
sty. Sama sobie je gra³am i

gram na pianinie - œmieje siê
milionowa wokalistka.

I jest tradycja, i trochę jej
nie ma

Jak sama mówi, w rodzinie
za bardzo tradycji muzycznych
nie ma. - Moja babcia Helena,
mama mojej mamy, lubi³a i lubi

œpiewaæ, ale i maluje. Mo¿e tu
jest jakaœ tradycja. Ale ani ro-
dzice, ani rodzeñstwo za bar-
dzo muzyczni nie s¹ - mówi.

Potem, jak ju¿ mia³a 11 lat,
trafi³a na casting do musicalu
„Królewna Œnie¿ka”, jaki przy-
gotowywa³a Filharmonia Go-
rzowska. - I tak trafi³am do chó-

ru. To by³o fajne doœwiadczenie
- wspomina. 

Praca przy musicalu to by³a
jednak ciê¿ka orka. Bo kilka
miesiêcy prób, potem premiera
i spektakle dla szkó³ i przed-
szkoli, ale to w³aœnie tak wy-
gl¹da ¿ycie artysty.

A potem przyszła pandemia

I kiedy ju¿ siê wydawa³o, ¿e
wszystko jest pouk³adane, ¿e
teraz to ju¿ tylko progres i roz-
wój, przysz³a pandemia COVID
i Martynê, jak i wielu innych,
uwiêzi³a w domu. - Trzeba by³o
sobie jakoœ radziæ. Wtedy nau-
czy³am siê byæ ze sob¹ - mówi.
To wtedy zaczê³a myœleæ o na-
graniach, w³asnych nagra-
niach. I od s³ów przesz³a do
czynów.

Pierwsze nagrania jakoœ tak
przesz³y bez echa. - Dopiero
jak clipy trafi³y na youtube, to
nagle zaczê³o lawinowo przy-
rastaæ ogl¹daj¹cych. Licznik
zacz¹³ siê krêciæ - mówi Marty-
na Cyrko.

Licznik zacz¹³ siê krêciæ w
oszala³ym tempie. Oszala³e
tempo to pierwszy milion
ods³on, to przekroczenie milio-
na i kolejne cyfry na pocz¹tek. 

Na pytanie, jak to by³o na po-
cz¹tku, Martyna Cyrko mówi,
¿e pocz¹tek by³ taki, jak u
wszystkich - sama pisa³a tekst,

robi³a scenariusz clipu, przyja-
ciele pomagali w realizacji i po-
sz³o.

- Teraz jestem w zupe³nie in-
nym miejscu. Najnowszy clip
krêci³ Piotr Adamowicz, by³a
stylistka, ale te¿ byli przyjaciele,
którzy mnie wspieraj¹ - opo-
wiada.

A potem pojawiło się Sony

Krêc¹cy siê jak oszala³y licz-
nik, miliony ods³on piosenek
Martyny, niezwykle pozytywne
komentarze tych, którzy j¹
œledz¹ sprawi³y, ¿e gorzowsk¹
wokalistk¹ zainteresowa³a siê
wielka wytwórnia, Sony Music
Polska. To ludzie Sony znaleŸli
Martynê, nawi¹zali z ni¹ kon-
takt, zaprosili do siebie, niejako
wziêli pod swoje skrzyd³a. -
Umowê z Sony podpisa³am w
ubieg³ym roku. W ka¿dym ra-
zie, wspó³praca z Sony ma do-
prowadziæ do nagrania albumu
- mówi Martyna.

A poza rozkrêcaj¹ca siê ka-
rier¹ wokaln¹ Martyna Cyrko
pracuje od 16. roku ¿ycia w
szatni Filharmonii Gorzowskiej
i bywa czasami rozpoznawana
przez tych, którzy œledz¹ jej ka-
rierê. 

- Nie umiem siê chwaliæ.
Wiem, ¿e piosenka to ja - ko-
ñczy rozmowê.

RENATA OCHWAT

- Pod koniec ubieg³ego
roku w Teatrze S³owackie-
go w Krakowie odby³a siê
premiera œwietnie ocenia-
nego spektaklu ,,1989” w
re¿yserii Katarzyny Szyn-
giery, w którym goœcinnie
zagra³eœ. Jak to siê sta³o,
¿e aktor gorzowskiego
teatru znalaz³ siê w Krako-
wie?

- Spektakl ,,1989’’ jest swo-
jego rodzaju fenomenem. W
licznych recenzjach mo¿na
wyczytaæ, ¿e jest dzie³em
absolutnie mistrzowskim i
pionierskim na ka¿dym po-
ziomie. Przez wielu nazwany
scenicznym wydarzeniem
roku. Z pewnoœci¹ œwiadcz¹
o tym owacje na stoj¹co po
ka¿dym przedstawieniu, a
zakup biletu momentami
graniczy z cudem. Jak tam
trafi³em? Przyznam, ¿e nie
by³o ³atwo. Do spektaklu by³
poszukiwany konkretny typ
aktora. Poziom wyznaczo-
nych zadañ by³ naprawdê

wysoki, ale wychodzi na to,
¿e moja osoba i moje umiej-
êtnoœci odpowiada³y pani
re¿yser i ca³ej ekipie realiza-
torów. I otrzyma³em zapro-
szenie do udzia³u w tym pro-
jekcie. Jak wiadomo, Teatr
im. S³owackiego w Krakowie
to jedna z najs³ynniejszych
polskich scen, z wielk¹ histo-
ri¹ i wybitnym zespo³em ak-
torskim. W przesz³oœci dy-
rektorem teatru by³ cho-
cia¿by Juliusz Osterwa -
patron naszego, gorzowskie-
go teatru.  Czasami a¿ trud-
no uwierzyæ, ¿e te¿ zapiszê
siê w historii tego miejsca.
Byæ czêœci¹ projektu, jakim
jest spektakl ,,1989’’ to praw-
dziwy zaszczyt i honor. War-
to dodaæ, ¿e koproducentem
spektaklu jest Gdañski Teatr
Szekspirowski, wiêc ,,1989’’
mo¿na zobaczyæ równie¿ w
Gdañsku.

- Po goœcinnych wy-
stêpach w Krakowie wra-
casz do Gorzowa ze spek-

taklem ,,Przyp³yw’’, które-
go premiera zaplanowana
jest na czerwiec. Sk¹d
wzi¹³ siê pomys³ na reali-
zacjê tej sztuki?

- Otrzyma³em od prezyden-
ta Gorzowa Jacka Wójcickie-
go stypendium artystyczne,
w ramach którego mia³em

udaæ siê na festiwal do No-
wego Jorku. Nasta³a pande-
mia i musia³em zmieniæ swo-
je pierwotne plany. Tak zro-
dzi³ siê pomys³ na etiudê
teatraln¹, zaprezentowan¹
on-line. To w pe³ni autorski
pomys³. Potrzebowa³em jed-
nak konsultacji scenariuszo-

wych i re¿yserskich, wiêc po-
stanowi³em zaprosiæ do
wspó³pracy B³a¿eja Peszka -
aktora Narodowego Teatru
Starego w Krakowie, re¿yse-
ra, pedagoga, a prywatnie
mojego serdecznego przyja-
ciela. Odbyliœmy liczne roz-
mowy, po czym przeszliœmy
do realizacji projektu. Pre-
miera odby³a siê w lutym
2021 roku. W zesz³ym roku
spotka³em siê z B³a¿ejem i
od s³owa do s³owa narodzi³
siê pomys³, by rozbudowaæ
,,Przyp³yw’’ dramaturgicz-
nie i wystawiæ go na scenie.
Pomys³ spotka³ siê z apro-
bat¹ dyrektora Jana Toma-
szewicza i d³u¿ej nie zasta-
nawiaj¹c, rozpoczêliœmy
prace nad spektaklem w ra-
mach sceny inicjatyw aktor-
skich.

- Czego widzowie mog¹
siê spodziewaæ po
,,Przyp³ywie’’ oraz do kogo
bêdzie ten spektakl
g³ównie kierowany?

- To spektakl o g³êbokim,
czystym i jedynym w swoim
rodzaju uczuciu, jakie czuje-
my tylko raz w ¿yciu. Raz,
ale do cna prawdziwie. Chy-
ba ka¿dy wie, o jakim uczu-
ciu mowa. Mi³oœæ to pojêcie
bardzo szerokie, my staramy
siê w naszych scenicznych
poszukiwaniach odnaleŸæ jej
piêkno i esencjê. Wydarzy
siê równie¿ coœ przewrotne-
go, niespodziewanego, z
czym bohaterowie spróbuj¹
sobie poradziæ. Symbol
przyp³ywu jest w spektaklu
bardzo znacz¹cy. To mini-
malistyczna opowieœæ sku-
piona na obserwacji dwojga
ludzi i ich relacji. Historia ba-
lansuj¹ca miêdzy realizmem
magicznym, a marzeniem
sennym. Nieco oniryczna.
Mam nadziejê, ¿e widzowie
mog¹ spodziewaæ siê wzru-
szeñ. ,,Przyp³yw” jest bo-
wiem dla ³akn¹cych wzru-
szeñ.

PAWEŁ KAMRAD

Praca przy musicalu to była ciężka orka - przyznaje Martyna Cyrko
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- Pomysł spotkał się z aprobatą dyrektora Jana
Tomaszewicza - mówi Bartosz Bandura
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Ma miliony odsłon w internecie,
a śpiewa od dziecka
Na kanale youtube ma ju¿ 7 milionów ods³on, w spotify - 6 milionów. Ile osób naprawdê j¹ œledzi, wiedz¹ chyba jej rodzice, bo to oni zliczaj¹ g³osy.
Po prostu Martyna Cyrko.

Miałem udać się na festiwal do Nowego Jorku
Trzy pytania do Bartosza Bandury, gorzowskiego aktora
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- Hejtowanie to nowy cy-
bersport ludzkoœci, igrzys-
ka organizowane, ¿eby
zdalnie ³amaæ ludzi - mówi
publicysta Maciej Fr¹czyk.
Smutne wnioski. 

- Hejt, który my dziœ nazy-
wamy jednowyrazowo czte-
rema literami, to tak na-
prawdê szereg ró¿nych za-
chowañ ludzkich, czasem
przestêpczych, które maj¹
jeden cel - pozbawiæ
cz³owieka godnoœci, zastra-
szyæ go, upokorzyæ. Ale to
nie jest tak, ¿e hejt powsta³
teraz.

- Stary sport, nowe meto-
dy? 

- Hejt dzia³a³ przez tysi¹cle-
cia. W staro¿ytnoœci wydra-
pywano has³a na murach bu-
dynków publicznych, w œred-
niowieczu biega³ goniec i
rozpowiada³ plotki, w ci¹gu
jednej nocy w Pary¿u dosz³o
do rzezi tysiêcy hugenotów
na podstawie ,,hejtu” ze
wzglêdu na przynale¿noœæ
religijn¹. Ma³o kto wie, ale
Jan Matejko by³ hejterem,
publicznie wypowiada³ treœci
antysemickie i sprawa 
zakoñczy³a siê w s¹dzie. To
nie jest wiêc nowe zjawisko,
zmieni³o siê jedynie na-
rzêdzie. Mamy Internet, on
faktycznie ma zasiêg global-
ny, ale poruszaj¹c siê w nim,
robimy to w okreœlonej gru-
pie spo³ecznej. 

- Czy da siê okreœliæ gra-
nicê, gdzie zaczyna siê
hejt? Napisanie komuœ, ¿e
jest gruby czy g³upi to
zwyk³y brak kultury czy ju¿
hejt?

- Problem polega na tym,
¿e w tym jednym s³owie
,,hejt” mieœci siê wiele pojêæ
stanowi¹cych na przyk³ad
mowê obraŸliw¹, wulgarn¹
albo przykr¹. Nie s¹ one jed-
nak przestêpstwem ani wy-
kroczeniem, a z drugiej stro-
ny mamy do czynienia z bar-
dzo powa¿nymi
przestêpstwami i wykrocze-
niami. Mo¿emy powiedzieæ,
¿e jakiœ polityk jest hejtowa-
ny, ale jeœli powie siê o nim,
¿e jest zerem, to przyjmuje-
my, ¿e jest to mowa obraŸli-
wa. Niektórych mo¿e to ob-
ra¿aæ, ale niektórych nie po-
winno, co wynika z wyroku
s¹du, przez który sprawa siê
przetoczy³a. Polityk musi
mieæ nieco grubsz¹ skórê.
Ale ju¿ gro¿enie mu œmierci¹
stanowi przestêpstwo.

- W historii mieliœmy ta-
kie sytuacje.

- I ja do historii bêdê siê od-
wo³ywaæ, bo czegoœ z niej
musimy siê nauczyæ. Œmieræ
prezydenta Narutowicza by³a
ewidentnie skutkiem nagonki
politycznej, która mia³a ce-
chy zarówno mowy obraŸli-

wej, wulgarnej i nienawistnej,
ale te¿ przestêpczej, ponie-
wa¿ by³y nawo³ywania do za-
bójstwa. Tak nale¿y oddzie-
laæ hejt - z jednej strony jako
mowê nieprzyjemn¹,
smutn¹, przykr¹ - na
przyk³ad, jeœli ktoœ mi powie,
¿e jestem gruba. Zrobi mi siê
przykro, ale to nie jest prze-
stêpstwo. Jeœli jednak ktoœ
mi powie, ¿e jestem 
z³odziejk¹ i siê do niczego
nie nadajê w mojej pracy, to
mogê ju¿ dochodziæ spra-
wiedliwoœci, bo mo¿na to
kwalifikowaæ jako czyn bez-
prawny.

- Zbyt ³atwo przychodzi
nam krytyczne ocenianie
innych…

- Z obserwacji ¿ycia co-
dziennego, publicznego, ale
i spraw s¹dowych, mogê po-
wiedzieæ jedno - cz³owiek
jest stworzeniem zarówno
piêknym, jak i brzydkim,
dobrym i z³ym. W ka¿dym z
nas mog¹ siê obudziæ in-
stynkty ka¿¹ce dokonywaæ
z³ych rzeczy, a czasem
budz¹ siê instynkty bardzo
wysokie, gdzie bezintere-
sownie pomagamy innym lu-
dziom i anga¿ujemy siê w
dobre projekty. 

- Wydaje siê, ¿e w sieci
jesteœmy odwa¿niejsi. W
twarz nie powiemy komuœ
,,jesteœ debilem” tak ³atwo,
jak schowani w pozornej
anonimowoœci internetu.

- Ale¿ mówi¹ sobie ludzie
takie rzeczy. Zdecydowanie. 

- Ale chyba skala jest
mniejsza ni¿ w realnym
¿yciu? 

- Tak. Ale je¿eli cz³owiek
dzia³a pod wp³ywem emocji,

wy³¹cza siê zdrowy
rozs¹dek. To jest nasza
pierwsza reakcja w 
zetkniêciu siê ze z³em. Je¿eli
czytamy, ¿e matka zabi³a
swoje dziecko, to jak ocenia-
my ten czyn? Jako taki, który
nie ma usprawiedliwienia, bo
przekroczy³ wszelkie granice
moralnoœci. Kieruj¹ nami
emocje i jesteœmy w stanie
napisaæ wszystko i szybko.
Sztuk¹ du¿o trudniejsz¹ jest
siê opanowaæ. 

- I to dotykamy prewencji.
Gdzie i jak mamy siê tego
nauczyæ?

- Chcia³abym organizowaæ
konferencje i warsztaty w
szko³ach, zak³adach pracy,
urzêdach, aby uczyæ ludzi
panowaæ nad z³¹ emocj¹ i
stosowaæ zdrowy rozs¹dek.
Trzeba pokazaæ, gdzie jest
granica dozwolonej krytyki i
wyra¿enia swojej opinii, a
gdzie zaczyna siê dzia³al-
noœæ przestêpcza. 

- Wed³ug badañ typowy
polski hejter ma do 24 lat i
jest mê¿czyzn¹, dla co
dziesi¹tego hejtowanie to
forma rozrywki. 

- Czêsto okazuje siê, ¿e
hejterami s¹ radni, pos³owie,
dyrektorzy, nauczyciele.
Mo¿e byæ nim ka¿dy.
Cz³owiek dosta³ nowe na-
rzêdzie i bawi siê nim jak
ma³pa bananem. 

- Hejt, jak ju¿ pani powie-
dzia³a, obejmuje wiele
pojêæ i nie jest to tylko
dzia³alnoœæ w sieci. Mo¿e
zatem dotkn¹æ nas
wszêdzie?

- S³owo ,,hejt” sta³o siê
modne, bo jest krótkie i zro-
zumia³e dla wszystkich. To

s¹ wypowiedzi obraŸliwe,
wulgarne, przykre. Czêsto
myli siê na przyk³ad hejt z
mobbingiem w pracy. On, w
przeciwieñstwie do hejtu, ma
swoj¹ definicjê w prawie.
Umiemy go zdiagnozowaæ
tak samo, jak w szkole umie-
my okreœliæ, co to jest buyl-
ling. S¹ to dzia³ania na grani-
cy zachowañ bezprawnych,
ale ich natê¿enie i czêstotli-
woœæ powoduje szkodê u
drugiej osoby, czasem du¿¹,
czasem mniejsz¹. W ¿yciu
osobistym mo¿emy siê spot-
kaæ ze stalkingiem, nêka-
niem, poni¿aniem, groŸbami
karalnymi, przymuszaniem
do okreœlonych zachowañ.
Najczêœciej w ¿yciu prywat-
nym hejtuj¹ byli partnerzy.
Musimy rozgraniczyæ jednak
komentarze przykre, ale nie
bezprawne od tych, które s¹
na przyk³ad groŸb¹. Miêdzy
,,Wysz³aœ na tym zdjêciu
brzydko” a ,,Za ten uœmiech
po³amiê ci zêby” jest ró¿nica.
Trzeba odsiewaæ to, co fak-
tycznie jest niebezpieczne
od tego, co jest nieprzyjem-
ne. To drugie najlepiej po
prostu blokowaæ w interne-
cie, a zachowania bezpraw-
ne piêtnowaæ.

- Jak?
- Przez œciganie. Mo¿na

dochodziæ swoich praw na
drodze cywilnej i karnej. Dla-
czego? Bo bezkarnoœæ za-
chêca innych. 

- I tu mamy do dyspozycji
jedenaœcie paragrafów z
kodeksu karnego i wykro-
czeñ, pod którymi
mieszcz¹ siê dzia³ania hej-
terskie. Tylko ¿e jest jeden
k³opot - nie ka¿dy ma w

sobie odwagê i si³ê, by
walczyæ z hejtem. Czêsto
nawet nie ma pojêcia, jak
ma to zrobiæ. 

- Wa¿ne s¹ tu trzy rzeczy.
Pierwsza to wiedza. Jeœli
ktoœ ma wiedzê, to ma si³ê.
Wiedza jest narzêdziem, któ-
re powoduje, ¿e mo¿emy
osi¹gn¹æ jakiœ cel. Wiemy
jak i wiemy co. Dlatego tak
wa¿na jest edukacja. Bardzo
byœmy chcieli, ¿eby nas,
prawników, wpuszczano do
szkó³, ¿ebyœmy mogli uœwia-
damiaæ m³odych ludzi, ale
te¿ nauczycieli, dyrektorów,
rodziców, pracowników w
zak³adach pracy, w stowa-
rzyszeniach, jakie zachowa-
nia spo³eczne s¹ w³aœciwe,
jakie s¹ niew³aœciwe i jakie
s¹ konsekwencje tych dru-
gich. Bez tej wiedzy nie
osi¹gniemy wy¿szego pozio-
mu cywilizacyjnego, zaan-
ga¿owania obywatelskiego
oraz przestrzegania prawa.

- Mamy wiedzê. Co dalej?
- Pozyskanie sojuszników.

Je¿eli poszkodowany ma
wspieraj¹cych - rodzinê,
przyjació³, kolegów w pracy,
którzy tworz¹ jak¹œ mniejsz¹
lub wiêksz¹ wspólnotê, któ-
rzy maj¹ prawid³owy kom-
pas etyczny, mówi¹cy im, ¿e
trzeba pomóc pokrzywdzo-
nemu, to taka osoba otrzy-
ma wsparcie w bliskim gro-
nie. Gorzej, je¿eli wiêzi s¹
zaburzone, to ktoœ taki czuje
siê bardzo samotny. Nie
odk³adajmy s³uchawki, gdy
ktoœ poprosi o pomoc. Je¿eli
odmówimy, to pokrzywdzo-
na osoba traci zaufanie do
otoczenia. Zawsze jednak
zostaje jej - i to jest trzeci

element - pomoc systemo-
wa.  

- Na czym ona polega?   
- Jest to informacja,

wszczynanie postêpowañ i
pomocy w nich przez instytu-
cje publiczne - policjê, proku-
raturê, s¹d, pomoc
spo³eczn¹, organizacje po-
zarz¹dowe, biura pomocy
prawnej, interwencjê kryzy-
sow¹. Mo¿na tam pójœæ, za-
dzwoniæ czy napisaæ maila,
ktoœ zawsze odpowiednio
pokieruje. Oczywiœcie mamy
równie¿ instytucje samo-
rz¹dowe, które maj¹ obo-
wi¹zek w ka¿dym momencie
pomóc.  

- Bywa jednak, ¿e nie po-
magaj¹, ignoruj¹ zg³osze-
nia, odsy³aj¹ z niczym.
Zostaje strach, bezsilnoœæ
i rozczarowanie poszkodo-
wanego. 

- Rzeczywiœcie, ró¿nie z t¹
pomoc¹ systemow¹ bywa.
Zdarza siê, ¿e policja odma-
wia przyjêcia zg³oszenia bez
¿adnej procedury, bo komuœ
siê nie chce tego  spisaæ, ale
ja zawsze mówiê jedno -
je¿eli idziecie z jak¹kolwiek
spraw¹ do urzêdu, róbcie to
na piœmie. W urzêdzie pismo
nie znika, jest œwiête i ktoœ
musi podj¹æ jakieœ czynno-
œci. 

- Co zrobiæ, jeœli w szkole
szykanowane jest dziec-
ko? 

- Pierwsz¹ pomoc¹ powinni
byæ opiekunowie, rodzice.
Je¿eli tego wsparcia brakuje,
czêsto pomaga przyjaciel,
rówieœnik, który zg³asza pro-
blem doros³emu. Bez-
sprzecznie obowi¹zek
dzia³ania ma wychowawca,
nauczyciel, pedagog, dyrek-
tor. Te osoby nie mog¹ igno-
rowaæ problemu. Je¿eli
szko³a zaniecha tego obo-
wi¹zku, rodzicom pokrzyw-
dzonego przys³uguje prawo
do zwrócenia siê o pomoc
do kuratora oœwiaty, ale te¿
do s¹du rodzinnego, na po-
licjê i do prokuratury.
Œcie¿ek jest kilka i jeœli
ka¿dy zadzia³a w tym syste-
mie zgodnie ze swoimi kom-
petencjami, to mo¿e bêdzie-
my mieli mniej spraw w
s¹dzie rodzinnym, mniej
spraw drastycznych, bo
ka¿dy na pewnym etapie za-
reaguje. Dziêki temu
mo¿emy przyhamowaæ pro-
ces przyzwolenia na zacho-
wania niew³aœciwe b¹dŸ
przestêpcze. 

- Hejt wraca do hejtera?  
- Odpowiedzialnoœci w in-

ternecie za poniesione czyny
jest du¿o mniej ni¿  czynów.
Nie ka¿dy hejter otrzyma
zap³atê i karma do niego
wróci. Tak nie jest. Dopóki
nie bêdzie masowych

- Jeżeli człowiek działa pod wpływem emocji, wyłącza się zdrowy rozsądek - mówi sędzia Olimpia Barańska-Małuszek
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Nie bójmy się naprawiać tego świata
Z Olimpią Barańską-Małuszek, sędzią Sądu Rejonowego, prezes gorzowskiego oddziału Stowarzyszenia Sędziów Polskich IUSTITIA, rozmawia Maja Szanter 
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Poznañ 40 tys. z³, Ostro-
wiec Œwiêtokrzyski 35 tys.,
Czêstochowa 57 tys. Sza-
motu³y 96 tys., Wroc³aw 75
tys., Gorzów 30 tys. - to tylko
niektóre przyk³ady, ile pieni-
êdzy przekazali oszustom
seniorzy, którzy uwierzyli w
wymyœlone historie o wypad-
ku wnuczka czy
zagro¿onych oszczêdno-
œciach zgromadzonych na
bankowym koncie.   

Takie zdarzenia mia³y
miejsce wiele razy tak¿e w
Gorzowie. W sierpniu
ubieg³ego roku pisaliœmy o
przypadku seniorki, która
uwierzy³a w historiê, ¿e za
chwilê do jej mieszkania
wejd¹ przestêpcy i wyrzuci³a
przez balkon pieni¹dze oraz
z³ote monety. £¹cznie stra-
ci³a blisko 170 tys. z³. W lis-
topadzie w podobnej sytuacji
starsza mieszkanka Gorzo-
wa przekaza³a oszustom 12
tys. z³. W lutym tego roku -
kolejna kobieta wyrzuci³a
przez okno 30 tys. z³.  

Policja  w ca³ym kraju od lat
informuje o metodach
dzia³ania oszustów, a mimo
tego liczba osób, które
wierz¹ w historie opowie-
dziane im przez prze-
stêpców, nie maleje. -
Oszust najczêœciej prowadzi
rozmowê telefoniczn¹,
wzbudza zaufanie. Rzekomy
funkcjonariusz, pracownik
banku lub innej instytucji
twierdzi, ¿e jest tu, by pomóc
ochroniæ oszczêdnoœci, które
maj¹ byæ zagro¿one. To
oczywiœcie historia wymyœlo-
na na potrzeby oszustwa -
mówi kom. Grzegorz Jaro-
szewicz, rzecznik prasowy
Komendy Miejskiej Policji w
Gorzowie. - Policjanci nie
¿¹daj¹ wydania pieniêdzy.
Nie ma te¿ mowy, by funkcjo-

nariusze polecili wyrzuciæ
przez okno gotówkê zawi-
niêt¹ w reklamówkê. Policja
nie prosi te¿ o przelanie pie-
niêdzy na jakiekolwiek konto. 

Jak zatem uchroniæ siê
przed utrat¹ oszczêdnoœci?
Przede wszystkim nale¿y
za³o¿yæ, ¿e nieznana osoba,
która dzwoni i prosi o pie-
ni¹dze, najprawdopodobniej
jest oszustem. Kiedy wiêc
dojdzie do takiego po³¹cze-
nia telefonicznego, najlepiej
szybko je przerwaæ, nie
wdaj¹c siê w dyskusjê.
Oszuœci wiedz¹ bowiem, jak
wykorzystaæ strach i ³atwo-
wiernoœæ starszej osoby.
Jest bardzo ma³a szansa na
to, ¿e przestêpcy zadzwoni¹
drugi raz. W przypadku ja-
kichkolwiek podejrzeñ najle-
piej zadzwoniæ na alarmowy
numer 112 oraz skontakto-
waæ siê z rodzin¹.  

- W tej kwestii ogromn¹
rolê ma ka¿dy z nas. Warto
wykorzystywaæ rodzinne
spotkania i ostrzegaæ siê na-
wzajem, opowiadaæ senio-
rom o metodach dzia³ania
oszustów.  Rozmawiajmy
tak¿e ze starszymi s¹siada-
mi, którzy ¿yj¹ samotnie i nie
maj¹ bliskich, by ich o takich

sprawach informowaæ - przy-
pomina kom. G. Jarosze-
wicz.  - Kilka poœwiêconych
minut na rozmowê sprawi,
¿e uchronimy ich przed zbyt
pochopnym dzia³aniem, a w
konsekwencji przed utrat¹
oszczêdnoœci.

Wed³ug policyjnych staty-
styk blisko 80 proc. pokrzyw-
dzonych w tego typu prze-
stêpstwach stanowi¹ osoby
powy¿ej 70. roku ¿ycia. Naj-
czêœciej do takich zdarzeñ
dochodzi w du¿ych miastach.

Biuro Prewencji Komendy
G³ównej Policji informuje se-
niorów, jak unikn¹æ zostania
ofiar¹ przestêpstwa lub wy-
kroczenia:

r bez zbêdnej potrzeby nie
nosiæ du¿ej kwoty pieniêdzy
przy sobie

r po wyp³acie wiêkszej
kwoty z bankomatu lub po
dokonaniu transakcji banko-
wej poprosiæ zaufan¹ osobê
o odprowadzenie do domu

r znaæ na pamiêæ swój nu-
mer PIN do karty bankoma-
towej; nigdy nie zapisywaæ
tego numeru na karteczce
przechowywanej obok karty

r nie po¿yczaæ pieniêdzy
osobom, które znane s¹ tyl-
ko z widzenia lub deklaruj¹,

¿e chc¹ przekazaæ gotówkê
bliskim

r tam, gdzie panuje t³ok,
np. w tramwaju, autobusie,
markecie, na targu trzymaæ
zawsze zapiêt¹ torbê przed
sob¹

r przebywaj¹c w szpitalu
wartoœciowe rzeczy zdaæ do
depozytu

r bêd¹c u fryzjera, w par-
ku, na cmentarzu, w sklepie
nie zostawiaæ toreb lub sia-
tek z pieniêdzmi i dokumen-
tami bez nadzoru, nawet na
chwilê

r wychodz¹c na zakupy
mieæ przygotowane drobne,
aby nie  wyjmowaæ za
ka¿dym razem portfela

r nie wpuszczaæ do miesz-
kania nieznajomych

r nie przechowywaæ w do-
mu du¿ej iloœci gotówki

r nie otwieraæ drzwi, gdy
tylko us³yszy siê dzwonek;
najpierw sprawdziæ, kto stoi
za drzwiami; je¿eli nie zna
siê tej osoby, rozmawiaæ
przez zamkniête drzwi - pra-
cownicy urzêdów zwykle te-
lefonicznie zapowiadaj¹
swoj¹ wizytê, a inkasenci
mog¹ wystawione rachunki
za œwiat³o i gaz zostawiæ w
skrzynce pocztowej, nie
wchodz¹c do domu

r nie ufaæ nieznajomym i
nie wpuszczaæ ich do klatki
schodowej

r utrzymywaæ wiêzi z
s¹siadami

r zawsze zamykaæ na za-
mek drzwi wejœciowe po
przyjœciu do domu

r wychodz¹c po zmroku
zabraæ osobê towarzysz¹c¹

r omijaæ tereny Ÿle lub wca-
le nieoœwietlone, szczególnie
niebezpiecznymi miejscami
s¹ obrze¿a miast, na których
nie ma zabudowañ

MAJA SZANTER

Nadal wiele starszych osób daje się oszukać sprytnym
złodziejom
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To historia wymyślona
na potrzeby oszustwa
Na wnuczka, na policjanta, na bank, na covid - pomys³owoœæ z³odziei jest du¿a, by wy³udziæ od
seniorów pokaŸne kwoty, na które pracowali latami. 
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zg³oszeñ, to nie bêdzie od-
powiedzialnoœci masowej. Z
danych, jakie mamy, je¿eli
chodzi o policjê i prokura-
turê, daje siê zauwa¿yæ, ¿e
wiêkszoœæ hejterów, gdy poli-
cja puka do ich drzwi, jest
zdziwiona. Po pierwsze, ¿e
ktoœ ich nakry³ i odnalaz³, a
po drugie, ¿e to, co robi¹,
mo¿e byæ przestêpstwem. Ci
ludzie nie maj¹ czêsto takiej
œwiadomoœci. I teraz stoimy
w punkcie, w którym musimy
siê zastanowiæ - czy takiego
hejtera trzeba tylko karaæ,
czy wychowaæ, ¿eby wiêcej
z³a nie czyni³?   

- Jak wychowaæ kogoœ,
kto bezrefleksyjnie klepie
w klawiaturê, co tylko
chce? 

- Proszê mi wierzyæ, ¿e
publiczne przeproszenie po-
krzywdzonego przez osobê
hejtuj¹c¹, zap³ata przez ni¹
jakiegoœ zadoœæuczynienia,
jest dla hejtera porz¹dn¹
nauczk¹. Ponosi konsek-
wencje swojego dzia³ania,
widzi, ¿e skrzywdzi³ kon-
kretn¹ osobê, musi przejœæ
proces skruchy i przeprosze-
nia, no i boli go to finansowo.
Nie kara w zawieszeniu, nie
prace spo³eczne, ale strata
pieniêdzy boli najbardziej.
Ten mechanizm, ta spra-
wiedliwoœæ naprawcza,
dzia³a bardzo dobrze. Re-
presja w postaci wiêzienia
niczego nie rozwi¹zuje ani u
hejtera, ani u pokrzywdzone-
go.   

- Jakiej sprawiedliwoœci
szuka pokrzywdzony?

- Chce swojej rehabilitacji,
czasem chce us³yszeæ tylko
s³owo ,,przepraszam”. Nie
zale¿y mu na pieni¹dzach,
na wiêzieniu, on chce
us³yszeæ, ¿e ta osoba wiêcej
czegoœ takiego nie zrobi.
Chce byæ bezpieczny i jest
zadowolony, ¿e z³o zosta³o
nazwane. 

- Opamiêtamy siê z wyle-
waj¹c¹ siê zewsz¹d mow¹
nienawiœci czy zostaje
nam przyj¹æ postawê ,,taki
jest œwiat” i siê uodpo-
rniæ?

- Opamiêtanie nigdy nie
nast¹pi. Od tysiêcy lat
cz³owiek jako gatunek jest
taki sam, ludzie maj¹ te sa-
me instynkty i zachowuj¹ siê
podobnie. Mamy system,
który jest gotowy i teraz jest
tylko kwestia dojrza³oœci
spo³ecznej, ¿eby zg³aszaæ
takie sprawy. Nie bójmy siê
zg³aszaæ administratorowi
hejterskich treœci, nie bójmy
siê blokowaæ, zamiast wda-
waæ siê z hejterem w dys-
kusjê, wyzywanie go po pos-
tem, lepiej to zg³osiæ admi-
nistratorowi. 

- Cytowany ju¿ Maciej
Fr¹czyk twierdzi, ¿e ten,
kto da siê podpuœciæ, prze-
grywa. Wci¹ga go to samo
bagno. 

- Dok³adnie. Szkoda czasu
i ¿ycia na z³e emocje. Dlate-
go trzeba byæ aktywnym w
inn¹ stronê. Je¿eli wiemy, ¿e
ktoœ jest ofiar¹ mobbingu w
naszym zak³adzie pracy, nie
bójmy siê tego zg³osiæ. Trze-
ba pokazaæ, ¿e taka osoba
ma sojusznika. Jak znajdzie
siê jeden, to póŸniej mo¿e
do³¹czy drugi, trzeci, dzie-
si¹ty. Nie bójmy siê napra-
wiaæ tego œwiata kawa³ek po
kawa³ku. Je¿eli obywatele
bêd¹ aktywni, jeœli bêd¹ wy-
posa¿eni w wiedzê, a sys-
tem bêdzie dzia³aæ sprawnie,
to osi¹gniemy wy¿szy sto-
pieñ egzekwowania prawa i
utrzymania porz¹dku pub-
licznego. Je¿eli ka¿dy z nas
bêdzie aktywny w tym zakre-
sie, to byæ mo¿e wytworzy
siê w naszej spo³ecznoœci
nawyk pilnowania jednego
przez drugiego. Blokujmy
z³o, bo to jest dobre. 

- Dziêkujê za rozmowê. 
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Kiedy podano informacjê
o pogarszaj¹cym siê stanie
zdrowia Ojca Œwiêtego,
pod oknem papieskiego
mieszkania w Pa³acu Apo-
stolskim gromadzi³y siê
t³umy, by tak codziennie
modliæ siê o Jego zdrowie.
Osobiœcie bardzo
prze¿ywa³em ten czas cho-
roby Ojca Œwiêtego, bo z
dnia na dzieñ by³o widaæ
Jego coraz wiêksz¹
s³aboœæ. Mia³em okazjê
spotkaæ siê dwa razy z Ja-
nem Paw³em II: po raz
pierwszy 2 czerwca 1997 r.
podczas wizyty w Gorzo-
wie, a drugi raz w listopa-
dzie 1997 r. na audiencji w
Watykanie. 

Œmieræ naszego papie¿a
prze¿y³em bardzo boleœnie,
gdy¿ by³em œwiadomy Jego
zas³ug dla Polski i œwiata.
Myœla³em, co teraz bêdzie,
kiedy zabraknie nam tak
wielkiego autorytetu. Po-
grzeb Jana Paw³a II odby³
siê w Watykanie 8 kwiet-
nia 2005 r. Œwiatowe agen-
cje poda³y, ¿e, pogrzeb ten
by³ najwiêksz¹ ¿a³obn¹ uro-
czystoœci¹ i jednym z naj-
wiêkszych zgromadzeñ
chrzeœcijan w historii œwia-
ta. W wielu krajach odby³y
siê wówczas te¿ lokalne
uroczystoœci ¿a³obne.
Przed telewizorami pogrzeb
ogl¹da³o oko³o dwóch mi-
liardów ludzi na œwiecie.
Œmieræ papie¿a Polaka
wstrz¹snê³a œwiatem, bo
by³ w tym czasie najwiêk-
szym autorytetem dla
wszystkich, niezale¿nie od
wyznania i politycznych po-
gl¹dów, na co zas³u¿y³ so-
bie swoj¹ aktywn¹ trosk¹ o
pokój i o pojednanie mi-
êdzyreligijne, o ubogich i
krzywdzonych oraz obron¹
¿ycia cz³owieka. 

Na ceremoniê pogrze-
bow¹ naszego wielkiego
Polaka przyby³o kilka mi-
lionów ludzi, a niektóre
Ÿród³a podaj¹, ¿e nawet
piêæ milionów. Do udzia³u
w uroczystoœciach pogrze-
bowych zaproszono
wszystkich szefowie
rz¹dów i pañstw œwiata.
Swe uczestnictwo zg³osi³o
ponad 200 zagranicznych
przywódców pañstw, a
tak¿e wielu przedstawicieli
ró¿nych religii, w tym du-
chowni islamscy i ¿ydo-
wscy, którzy papie¿a bar-
dzo szanowali.

W uroczystoœciach po-
grzebowych naszego pa-
pie¿a Polskê reprezento-
wa³a oficjalna 10-osobowa
delegacja z prezydentem,
premierem oraz marsza³ka-
mi Sejmu i Senatu RP na
czele. Ponadto udzia³
wziê³a w nim 240-osobowa
delegacja Sejmu i Senatu.

Z Polski by³y uruchomione
specjalne poci¹gi i autobu-
sy. Autostradami Europy do
Watykanu jecha³y kawalka-
dy samochodów, a wiêk-
szoœæ z nich wyró¿nia³a siê
chor¹giewkami papieskimi i
ró¿nymi gad¿etami. Z Pol-
ski na uroczystoœci pogrze-
bowe Ojca Œwiêtego do
Rzymu pojecha³o ponad
1,5 miliona Polaków.

Nad wielkimi t³umami
zgromadzonymi w ró¿nych
czêœciach Rzymu przy wiel-
kich telebimach powiewa³a
ogromna iloœæ chor¹gwi i
transparentów. Najbardziej
widoczne by³y te z napi-
sem „Santo subito” (œwi-
êty natychmiast). Zanim
odby³ siê uroczysty cere-
monia³ pogrzebowy, trumnê
z cia³em Jana Paw³a II
z³o¿ono w drugiej zalutowa-
nej trumnie cynkowej, a tê z
kolei w trzeciej - wykonanej
z drzewa orzechowego. Do
trumny w³o¿ono pojemnik,
a w nim akta, na których
spisano najwa¿niejsze fakty
z Jego pontyfikatu.
Pocz¹tkowo Ojciec Œwiêty
spoczywa³ w krypcie bazyli-
ki Œwiêtego Piotra. Po uro-
czystoœciach beatyfikacyj-
nych Jana Paw³a II, 30
kwietnia 2011 r., trumna ze
szcz¹tkami papie¿a Polaka
zosta³a z³o¿ona w kaplicy
œw. Sebastiana bazyliki, tu¿
obok kaplicy z Piet¹ Mi-
cha³a Anio³a. W dzieñ ka-
nonizacji Jana Paw³a II na
p³ycie grobowca umiesz-
czono nowy napis: „San-
ctus Ioannes Paulus PP. II”
(Œwiêty Jan Pawe³ Drugi
Papie¿). 

Drogê polskiego papie¿a
do œwiêtoœci uznano za naj-
szybsz¹ w nowo¿ytnej his-
torii Koœcio³a. Beatyfikacjê
Jana Paw³a II przeprowa-
dzi³ Benedykt XVI w dniu 1
maja 2011 r. podczas uro-
czystej mszy œwiêtej na pla-
cu œw. Piotra w Rzymie, a
aktu Jego kanonizacji doko-
na³ papie¿ Franciszek 27
kwietnia 2014 r., w obecno-
œci emerytowanego Bene-
dykta XVI. 

Jana Paw³a II dziœ wielu
nazywa Janem Paw³em
Wielkim. „By³ wielki przez
swoj¹ niezmordowan¹
s³u¿bê Koœcio³owi i œwiatu,
przez okazywanie ka¿demu
cz³owiekowi, ka¿demu na-
rodowi i ka¿dej kulturze
bezgranicznego szacunku.
Dociera³ z Ewangeli¹ poko-
ju i mi³oœci do najdalszych
zak¹tków œwiata. By³ wielki
przez ten wielki wk³ad w
upadek nieludzkiego syste-
mu komunistycznego, który
zniewala³ ludzi i ca³e naro-
dy. By³ aposto³em swoich
czasów, na którego czeka³y
ca³e narody, a które On od-

wiedza³, wioz¹c im nadziejê
i si³ê duchow¹. Jan Pawe³ II
nigdy nie mia³ z³udzeñ wo-
bec komunizmu, pochodzi³
przecie¿ z kraju, który bole-
œnie doœwiadczy³ zbrodni
obu totalitaryzmów. Prze-
cie¿ prze¿y³ niemieck¹ oku-
pacjê jako robotnik w ka-
mienio³omach Solvay, a po-
cz¹wszy od 1945 r., sam
siê przekona³, czym jest to-
talitaryzm komunistyczny,
który usadowi³a w Polsce
Armia Czerwona. 

Po wyborze 16 paŸdzierni-
ka 1978 r. kardyna³a Karola
Wojty³y na Stolicê Piotrow¹
blady strach pad³ na kie-
rownictwo partii komunis-
tycznej w Polsce, a przede
wszystkim w Moskwie.
W³adza komunistyczna wie-
dzia³a, ¿e na Tronie Piotro-
wym zasiad³ w³aœnie
cz³owiek, który nie da siê
zastraszyæ, który ma siln¹
wiarê, a Jego drog¹ do wol-
noœci narodu jest bezkom-
promisowa nauka Ewangelii
Chrystusowej. St¹d w sze-
regach tej w³adzy nast¹pi³o
pilne poszukiwanie roz-
wi¹zania dla tej diametral-
nie nowej œwiatowej sytua-
cji tworz¹cej nadziejê wol-
noœci zniewolonym
narodom. Szczególnie bli-
skie relacje mia³ Jan Pawe³
II z prezydentem USA Ro-
naldem Reaganem. Obaj
spotykali siê wielokrotnie.
Obydwaj te¿ byli ofiarami
zamachów na ¿ycie. Mówi³o
siê, ¿e „Si³y z³a stanê³y na
ich drodze do obalenia ko-
munizmu”.

Œwiat dzisiaj nie ma
w¹tpliwoœci, ¿e os³abie-
nie fundamentów muru

berliñskiego nast¹pi³o
podczas pierwszej piel-
grzymki papie¿a Polaka
do swojej Ojczyzny 2
czerwca 1979 r. Tu¿ po
œmierci papie¿a, 14 kwiet-
nia 2005 r., Bundestag w
Berlinie uczci³ zas³ugi Jana
Paw³a II jako jednego z
wielkich papie¿y w historii
Koœcio³a. Przewodnicz¹cy
niemieckiego parlamentu
Wolfgang Thierse powie-
dzia³ wówczas: „[…] Wielk¹
zas³ug¹ [Jana Paw³a II] by³o
równie¿ przezwyciê¿enie
re¿imu komunistycznego w
polskiej ojczyŸnie papie¿a
dziêki poparciu dla Solidar-
noœci i ogólnie w ca³ej Eu-
ropie Œrodkowej i Wschod-
niej. Umo¿liwi³o to z kolei
ponowne zjednoczenie Nie-
miec, co zobowi¹zuje nas
do wielkiej wdziêcznoœci
wobec Jana Paw³a II”.

Iskr¹ zapalaj¹c¹ nowe
myœlenie ca³ych narodów, a
szczególnie nas, Polaków,
by³y s³owa papie¿a wypo-
wiedziane przezeñ dono-
œnym wtedy g³osem 22 pa-
Ÿdziernika 1978 r., podczas
inauguracji Jego pontyfika-
tu: „Nie lêkajcie siê!
Otwórzcie, otwórzcie na
oœcie¿ drzwi Chrystuso-
wi. Dla Jego zbawczej
w³adzy otwórzcie granice
pañstw, systemów ekono-
micznych i politycznych,
szerokie dziedziny kultu-
ry, cywilizacji, rozwoju!
Nie lêkajcie siê! […]”. Ta
homilia by³a zapowiedzi¹
tego pontyfikatu.

W Warszawie 2 czerwca
1979 roku na placu Zwyci-
êstwa Polacy zobaczyli, ilu
ich jest tak samo myœl¹cych

i wyznaj¹cych ten sam sys-
tem wartoœci, ca³kowicie
odmienny od tego komunis-
tycznego. Spo³eczeñstwo
nabra³o odwagi i przekona-
nia, ¿e ideologia komunis-
tyczna, marksistowska, jest
obca i zosta³a nam tylko na-
rzucona aparatem przemo-
cy. Podczas tej pierwszej
pielgrzymki do Ojczyzny
Jego s³owa: „Niech zst¹pi
Duch Twój i odnowi oblicze
ziemi! Tej ziemi!” by³y ju¿
„zaczynem Solidarnoœci”
1980 r. Jan Pawe³ II by³ bar-
dzo wra¿liwy na krzywdê i
wyzysk. Jedn¹ z g³ównych
cech pontyfikatu Karola
Wojty³y by³o  zainteresowa-
nie ludŸmi pracy. Papie¿
piêtnowa³ zniewolenie
przez pracê i niesprawiedli-
wy podzia³ jej efektów eko-
nomicznych. Œwiat pracy
szybko to zrozumia³ i tak
rozpoczê³a siê solidarno-
œciowa jesieñ narodów, któ-
ra poczynaj¹c od Polski
przesz³a przez Europê
Œrodkowo Wschodni¹. To
w³adzy komunistycznej siê
zdecydowanie nie podo-
ba³o, a szczególnie wzras-
taj¹cy autorytet papie¿a.
Podczas pontyfikatu za-
czêto uderzaæ w autorytet
Jana Paw³a II, a szczegól-
nie te fa³szywe oszczerstwa
po Jego œmierci, kiedy ju¿
sam nie móg³ siê broniæ. 

W listopadzie 2022 r. du¿a
rzesza profesorów ró¿nych
uczelni, kilkuset innych pra-
cowników naukowych oraz
wiele ludzi kultury, gospo-
darki i ¿ycia spo³ecznego w
Polsce w swym oœwiadcze-
niu napisa³o, ¿e Jan Pawe³
II jest osob¹ godn¹ naj-
wy¿szego szacunku. Lu-
dzie nauki przypominaj¹
zas³ugi papie¿a Polaka i
wskazuj¹ na znaczenie te-
go pontyfikatu dla historii
œwiata i Polski. Podkreœlaj¹
rolê papie¿a „w procesie
wyzwolenia siê narodów
Europy Œrodkowej i
Wschodniej spod panowa-
nia Zwi¹zku Radzieckiego”
oraz „jako duchowego przy-
wódcy Polaków w okresie
Solidarnoœci i stanu wojen-
nego”.

Ojciec Œwiêty dla katoli-
ków stanowi przyk³ad
œwiêtoœci ¿ycia, a dla wie-
lu wyznawców innych re-
ligii lub niewierz¹cych by³
inspiracj¹ oraz wa¿nym
punktem odniesienia. Jan
Pawe³ II podejmowa³
dzia³ania prze³omowe i za-
sypywa³ historyczne po-
dzia³y, czego przyk³adem
jest wspólna modlitwa w
Asy¿u przedstawicieli
ró¿nych religii w 1986 r.

By³ papie¿em piel-
grzymem. W czasie swego
pontyfikatu odby³ 104 pod-

ró¿e apostolskie i niemal
100 pielgrzymek na terenie
W³och. Przez ca³y Jego
prawie 27-letni pontyfikat w
czasie Jego wizyt przycho-
dzi³y t³umy. Spotka³ siê nie-
mal ze wszystkimi naj-
wa¿niejszymi przywódca-
mi œwiata i  re l ig i jnymi.
Nazywano Jana Paw³a II
papie¿em m³odych. W ro-
ku 1995, podczas
X Œwiatowych Dni M³od-
zie¿y w Mani l i ,  zapo-
cz¹tkowanych przez pa-
pie¿a Polaka, zebra³o siê
ponad 4 mil iony osób z
ponad 100 krajów. Niko-
mu dot¹d nie uda³o siê
uzyskaæ frekwencji takich
jak na spotkaniach z Janem
Paw³em II.

By³ mistrzem s³owa. Napi-
sa³ 14 encyklik, 14 adhorta-
cji oraz 50 konstytucji apo-
stolskich. By³ poet¹, poli-
glot¹ i dramaturgiem.
Spotyka³ siê z artystami i
naukowcami. Jan Pawe³ II
wprowadzi³ Koœció³ w trze-
cie tysi¹clecie, a Jubileusz
Roku 2000 by³ jednym z
najwa¿niejszych wydarzeñ
Jego pontyfikatu. By³ pa-
pie¿em pokoju. Wiêkszoœæ
historyków jest zgodna,
¿e bez tego papie¿a ko-
munizm trwa³by jeszcze
wiele lat, a Polska w roz-
woju zatrzyma³aby siê na
poziomie biednych
spo³eczeñstw. My, Polacy,
zawdziêczamy Janowi
Paw³owi II szczególnie wie-
le, a patrz¹c na ostatnie la-
ta, to niemal wszystko. Pa-
miêtaæ bêdziemy przemó-
wienie na placu Zwyciêstwa
w Warszawie i wyg³oszone
w Sejmie Rzeczypospolitej,
które to s³owa póŸniej mia³y
moc sprawcz¹ i pozostaj¹
wci¹¿ aktualne.                                                                                                                    

Dla Gorzowa Ojciec Œwiê-
ty pozostawi³ trwa³y œlad w
historii miasta swoj¹ piel-
grzymk¹             2 czerwca
1997 r. Powiedzia³ wtedy do
ponad 400-tysiêcznego
zgromadzenia: „Patrz¹c na
przyk³ad mêczenników, nie
bójcie siê dawaæ œwiadect-
wa. Nie lêkajcie siê œwiêto-
œci. Starajcie siê odwa¿nie
d¹¿yæ do pe³nej miary
cz³owieczeñstwa. Wyma-
gajcie od siebie, choæby
inni nawet od was nie wy-
magali!”. Jan Pawe³ II na
zawsze pozostanie dla nas
wzorem patriotyzmu i mi³oœci
zakorzenionej w chrzeœcija-
ñskich wartoœciach. Tego
dziedzictwa z mocy Opatrz-
noœci nie wolno nam zmar-
nowaæ ani nikomu pomniej-
szaæ, bo to kapita³ naszej na-
rodowej to¿samoœci, to nasz
autorytet i drogowskaz, któ-
rego musimy strzec dla sie-
bie oraz dla potomnych. 

AUGUSTYN WIERNICKI

Pozostał wzorem patriotyzmu i miłości 
To by³a sobota. 2 kwietnia 2005 rok. Godzina 21.37. To wtedy „do domu Ojca” odszed³ œwiêty papie¿ Jan Pawe³ II.

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsi-
ębiorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.

Fo
t. A

rc
hi

wu
m



�11Kwiecień 2023 r. ZDRowIE

Do szpitala trafi³a z ma-
sywn¹ zatorowoœci¹ p³ucn¹.
W ka¿dej chwili mog³o u niej
dojœæ do urwania skrzepliny.
Wtedy nie by³oby ju¿ ratun-
ku.

Pani Joanna JóŸwik opo-
wiada, ¿e 1 marca po pracy
chcia³a siê przejœæ. - Po kilku
krokach nie mia³am ju¿ si³y.
Ledwo wróci³am do domu.
Nie mog³am z³apaæ powiet-
rza - mówi pacjentka. 

Przyznaje, ¿e trochê spaniko-
wa³a, ale uspokoi³a j¹ rozmowa
z kole¿ank¹. Obie uzna³y, ¿e
kiepska forma to pewnie efekt
pogody i ciœnienia. Nastêpne-
go dnia jednak pani Joanna
trafi³a ju¿ na SOR. 

Transport nie wchodził w
grę

Lekarze szybko postawili
diagnozê: masywna zatoro-
woœæ p³ucna. Zgodnie ze
wszystkimi standardami roz-
poczêto leczenie zachowaw-
cze, czyli farmakologiczne
rozpuszczenie skrzeplin
(du¿e dawki heparyny w
ci¹g³ym wlewie). 

- Od lat ju¿ leczenie zacho-
wawcze przynosi dobre efek-
ty w zatorowoœci p³ucnej.
Najczêœciej chory unika ope-
racji - t³umaczy dr n. med.
Seweryn Grudniewicz, kie-
rownik pododdzia³u kardio-
chirurgii oddzia³u kardiolo-
gicznego. 

W pi¹tym dniu leczenia pa-
ni Joannie zrobiono kontrole

USG. Wtedy okaza³o siê, ¿e
skrzepliny siê nie rozpuœci³y i
doszed³ do tego zagra¿aj¹cy
zator paradoksalny. 

- To zator, który wychodzi z
uk³adu ¿ylnego i przechodzi
przez nieprawid³owe
po³¹czenia do uk³adu têtni-
czego. Czêœæ skrzepliny tra-

fi³a do lewej strony serca,
gdzie mog³a siê urwaæ siê i
spowodowaæ masywny udar
mózgu bez szans na
prze¿ycie. To jest taka masa
zatorowa, która zabija od ra-
zu - t³umaczy kardiochirurg
dr n. med. Pawe³
Œlozowski.

Specjaliœci podjêli decyzjê
o operacji. Transport nie
wchodzi³ w rachubê, bo w
ka¿dej chwili u pacjentki
mog³o dojœæ do urwania
skrzepliny. Kardiochirurdzy
przyznaj¹, ¿e przypadki jak
pani Joanny zdarzaj¹ siê
bardzo rzadko. 

- Skonsultowaliœmy nasz¹
metodykê z zespo³em profe-
sora Andrzeja Biedermana z
Warszawy, który ma najwiêk-
sze doœwiadczenie w takich
przypadkach - mówi dr Pa-
we³ Œlozowski.

Operacja zakoñczy³a siê
powodzeniem. - Uda³o siê
wyci¹gn¹æ wiêkszoœæ mate-
ria³u zatorowego. On ju¿ za-
cz¹³ w³óknieæ, wiêc nie by³o
szans, ¿eby siê rozpuœci³ -
t³umaczy kardiochirurg.

Jak siê czuje po operacji
pierwsza pacjentka kardio-
chirurgów? - Zorientowa³am
siê, jak ze mn¹ Ÿle, gdy zo-
baczy³am, ¿e szeœciu leka-
rzy zastanawia siê nad moim
przypadkiem - mówi gorzo-
wianka. Przyznaje, ¿e spore
obawy mia³a te¿, gdy
us³ysza³a, ¿e bêdzie
pierwsz¹ pacjentk¹ kardio-
chirurgii. 

- Mia³am jednak du¿o
szczêœcia. Gdybym zachoro-
wa³a tydzieñ wczeœniej
mog³oby mnie ju¿ tu nie byæ -
mówi 55-latka.

Pierwsza pacjentka go-
rzowskich kardiochirurgów
œmieje siê, ¿e zamierza wy-

zdrowieæ a póŸniej po prostu
¿yæ. - Wykorzystam szansê,
któr¹ dosta³am - zapewnia.

Kardiochirurgia wciąż bez
kontraktu

Kardiochirurgia na dobre
ruszy³a 2 marca. Funkcjonu-
je jako pododdzia³ kardiolo-
gii, poniewa¿ ci¹gle nie ma
kontraktu z NFZ. Z tego po-
wodu te¿ kardiochirurdzy nie
przeprowadzaj¹ zabiegów
planowych, ale operacje ra-
tuj¹ce ¿ycie. 

Gorzowska kardiochirurgia
mo¿e przyj¹æ 16 pacjentów.
Czekaj¹ na nich sale ogólne
oraz sala intensywnego nad-
zoru pooperacyjnego. Kar-
diochirurdzy maj¹ do dyspo-
zycji samodzieln¹ salê ope-
racyjn¹. Zespó³ to piêciu
doœwiadczonych kardiochi-
rurgów, dwóch perfuzjonis-
tów oraz sztab pielêgniarek i
personelu pomocniczego. 

- Bêdziemy zabezpieczali
wymagaj¹cych pilnych ope-
racji pacjentów z pó³nocnej
czêœci województwa lubu-
skiego, ale te¿ z ca³ego re-
gionu. Chodzi o osoby z
ostrymi zespo³ami wieñco-
wymi, ostrymi zespo³ami aor-
talnymi i z³o¿onymi wadami
serca - mówi dr Seweryn
Grudniewicz.

Na szpitalny odcinek kar-
diochirurgiczny pacjenci tra-
fiaj¹ z SOR-u, gdzie naj-
czêœciej s¹ diagnozowane
przypadki ostrych zespo³ów

aortalnych (np. rozwarstwie-
niem aorty typu A) oraz z od-
dzia³u kardiologii - jak w
przypadku ostrych zespo³ów
wieñcowych, które s¹ kolej-
nym etapem leczenia po
diagnostyce kardiologicznej. 

Diagnozowanie pacjentów
bêdzie siê te¿ odbywa³o w
poradni kardiologicznej. 

- W ramach œcis³ej
wspó³pracy z kardiologami,
ale nie tylko - kontynuuje dr
Seweryn Grudniewicz. - Ja-
ko kardiochirurdzy bêdziemy
spotykali siê równie¿ na tzw.
hard teamach, czyli wielo-
specjalistycznych zespo³ach,
w których jest i kardiolog, i
kardiochirurg, ale te¿ np.
kardioanestezjolog, neuro-
log, radiolog. Jednym
s³owem kilka specjalizacji
dla tzw. pacjentów z pograni-
cza kardiologii, kardiochirur-
gii i ró¿nych dziedzin albo
dla szczególnie trudnych
przypadków, które nale¿y
omówiæ w zespole - wyja-
œnia. 

Pacjentów nie brakuje

Jakie to uczucie rozkrêcaæ
kardiochirurgiê w szpitalu,
gdzie do tej pory jej nie by³o.
- Z jednej strony ogromna
ekscytacja, która towarzyszy
budowaniu czegoœ od pod-
staw, czegoœ zupe³nie nowe-
go. Z drugiej strony jest pew-
na trema - mówi kardiochi-
rurg dr n. med. Szymon
Waligórski. 

Na pocz¹tek kardiochirur-
dzy chcieliby przeprowadzaæ
cztery operacje tygodniowo.
Pewne jest jedno: zapotrze-
bowanie na leczenie kardio-
chirurgiczne jest ogromne.
Nie tylko na pó³nocy woje-
wództwa, gdzie do tej pory
nie by³o oddzia³u kardiochi-
rurgii. Zabiegi kardiochirur-
giczne w gorzowskim szpita-
lu to szansa dla setek cho-
rych. 

Ponad 12 tysięcy
podpisów

Zarz¹d lecznicy i specjaliœci
licz¹ wiêc, ¿e kardiochirurgia
w koñcu bêdzie mia³a kon-
trakt z NFZ i stanie siê samo-
dzielnym oddzia³em. Szpital
walczy o to ju¿ niemal trzy la-
ta. Spo³eczna kampania,
któr¹ prowadzi, przynios³a
ju¿ ponad 12 tys. podpisów
pod petycj¹ do ministra zdro-
wia (na stronie szpitala wci¹¿
mo¿na podpisaæ petycjê).
Lecznicê popar³o ponad 20
lubuskich samorz¹dów, orga-
nizacje bran¿owe i spo³ecz-
ne, osoby znane w regionie i
ca³ym kraju. 

WSZW W GORZOWIE WLKP. 

Zwykle zatorowość płucną leczy się farmakologicznie, jednak w przypadku pani Joanny operacja była jedyną szansa usunięcia
włókniejących zatorów 
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Joanna Jóźwik, pierwsza pacjentka operowana na pododdziale kardiochirurgii, i dr n. med.
Seweryn Grudniewicz, który - wraz z zespołem - przeprowadził operację
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Pierwsza pacjentka kardiochirurgów
to bardzo rzadki przypadek
- Mia³am du¿o szczêœcia. Gdybym zachorowa³a tydzieñ wczeœniej, mog³oby mnie ju¿ nie byæ - mówi Joanna JóŸwik, pierwsza pacjentka,
zoperowana przez kardiochirurgów. 
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Wystarczy jeden telefon i
sprawa zostanie szybko,
sprawnie oraz bezp³atnie
za³atwiona przez pracowni-
ków gorzowskiego INNEKO.

ZSEiE - co to jest?

Na zu¿yty lub popsuty tego
rodzaju sprzêt mówimy po-
tocznie ,,elektroœmieci’’. Ze
wzglêdu na ochronê œrodo-
wiska, ale i bezpieczeñstwa
w³asnego i innych, nie wolno
tych urz¹dzeñ wyrzucaæ do
zwyk³ego pojemnika, porzu-
caæ w lesie ani w
przydro¿nych rowach czy ko-
muœ pod ogródek. Grozi za
to wielotysiêczna kara
grzywny.

Zajrzyjmy teraz do przepi-
sów i zawartych tam definicji.
Zgodnie z ustaw¹ o zu¿ytym
sprzêcie elektrycznym i elek-
tronicznym terminem tym
okreœlamy zu¿yte urz¹dze-
nia dzia³aj¹ce na zasadzie
przep³ywu pr¹du elektrycz-
nego lub na zasadzie od-
dzia³ywania pó³ elektromag-
netycznych. Zu¿yte sprzêty
elektryczne dzielimy na
szeœæ grup:

1. sprzêt dzia³aj¹cy na za-
sadzie wymiany temperatury,

2. sprzêt zawieraj¹cy ekrany,
3. Ÿród³a œwiat³a,
4. du¿e urz¹dzenia,
5. ma³e urz¹dzenia z

wy³¹czeniem it,
6. ma³e urz¹dzenia it.
Urz¹dzenia elektryczne, w

zale¿noœci od rodzaju i funk-
cji, zawieraj¹ zarówno cenne
surowce  - miedŸ, z³oto,
srebro, pierwiastki ziem
rzadkich, jak i niebezpieczne
elementy czy substancje ta-
kie jak kadm, brom, o³ów, ni-
kiel czy gazy cieplarniane. 

Odzysk surowców jak i neu-
tralizacja szkodliwych sub-
stancji dokonuje siê w
zak³adach przetwarzania, na
w³aœciwych, wyspecjalizowa-
nych liniach technologicznych.

To już 19 lat

- Trudno jest sobie wyobra-
ziæ dzisiejsze gospodarstwo
domowe bez urz¹dzeñ elek-
trycznych - mówi Mariusz
Sztuba, specjalista ds. spra-
wozdawczoœci, prowadz¹cy
Punkt Zbierania Zu¿ytego
Sprzêtu Elektrycznego i
Elektronicznego w INNEKO. 

- Rozejrzyjmy siê - wokó³
nas mo¿na ich naliczyæ od
kilku do nierzadko kilkudzie-
siêciu sztuk. To od nas u¿yt-

kowników zale¿y, czy ten
sprzêt w przysz³oœci trafi na
dzikie wysypisko, powoduj¹c
niebezpieczne emisje, czy
te¿ do prawnie unormowa-
nych punktów zbierania,
b¹dŸ bezpoœrednio do
zak³adów przetwarzania -
zaznacza pan Mariusz.

Wybieraj¹c legalny kana³
zbiórki ZSEiE mamy pew-
noœæ, ¿e potencja³ tego od-
padu zostanie wykorzystany
bez szkody dla œrodowiska,
zasilaj¹c gospodarkê w od-
zyskane surowce.

- Jako INNEKO, dawniej
Zak³ad Utylizacji Odpadów,
ju¿ od 2004 roku prowadzi-
my zbiórkê elektroœmieci -
kontynuuje Mariusz Sztuba.

- W tym okresie na bazie do-
œwiadczeñ wypracowaliœmy
model zbierania polegaj¹cy
na mobilnej zbiórce oraz do-
stêpnego ca³odobowo, sta-
cjonarnego punktu zbiera-
nia. Ka¿dy mieszkaniec
mo¿e od poniedzia³ku do so-
boty, o dowolnej porze dnia i
nocy, dostarczyæ bezp³atnie
elektroœmieci do punktu
zbierania przy ul. Teatralnej
49  - wyjaœnia. 

W dalszej czêœci rozmowy
pan Mariusz t³umaczy nam,
¿e jeœli posiadamy du¿e
urz¹dzenie lub wiêksz¹
iloœæ drobniejszych,
mo¿emy z³o¿yæ zlecenie
bezp³atnego odbioru, dzwo-
ni¹c od poniedzia³ku do

pi¹tku, w godz. 7-15 na info-
liniê 95 722 58 58. Profesjo-
nalna za³oga odbiera ZSEiE
w ka¿dy czwartek w godz.
7-14. Jedyny warunek jest
taki aby zu¿yty sprzêt by³
wystawiony minimum pod
drzwi mieszkania. 

Wymień odpady na bilety  

To nie wszystko. INNEKO
od dziewiêciu lat cyklicznie
organizuje event z okazji
Dnia Ziemi,  pod has³em
„Wymieñ odpady na kultural-
ne wypady”. W tym roku wy-
darzenie odbêdzie siê 22
kwietnia.

- Oczywiœcie zapraszamy
Pañstwa do wspania³ej za-
bawy. Jak co roku wystarczy

zgromadziæ butelki pet,
puszki, makulaturê lub
ZSEiE i wymieniæ je na bile-
ty na wydarzenie kulturalne,
sportowe lub na wyjœcie do
lokalu gastronomicznego.
Tego dnia na parkingu Go-
rzowskiego Rynku Hurtowe-
go za galeri¹ handlow¹ No-
va Park czekaæ na Pañstwa
bêdzie wiele atrakcji: poka-
zów, wystêpów muzycznych,
konkursów - zachêca nasz
rozmówca.

To nie wszystko. W naj-
bli¿szych tygodniach wspól-
nie z Celowym Zwi¹zkiem
Gmin MG-6 INNEKO roz-
pocznie pilota¿owy projekt
zbiórki kontenerowej ma³ych
urz¹dzeñ elektrycznych. W
ró¿nych czêœciach miasta
zostan¹ podstawione spe-
cjalnie oznakowane konte-
nery na ZSEiE. Akcja roz-
pocznie siê od czterech lo-
kalizacji, lecz jeœli ten
sposób zbierania spodoba
siê mieszkañcom, zamówio-
ne zostan¹ kolejne pojemni-
ki.

Powszechnoœæ wystêpo-
wania ,,elektroœmieci’’, ry-
zyko wyst¹pienia niebez-
piecznych emisji jak i poten-
cja³ do powtórnego
wykorzystania surowców w
gospodarce sprawiaj¹, ¿e
niezwykle wa¿nym aspek-
tem jest w³aœciwe postêpo-
wanie z tymi odpadami.
Miejmy œwiadomoœæ jak
wiele zale¿y od Nas, od na-
szych wyborów. Dodajmy
jeszcze, ¿e rocznie do IN-
NEKO trafia ponad 200 ton
zu¿ytego sprzêtu, co ozna-
cza, ¿e o tyle mniej zaœmie-
ca œrodowisko.

RB

- Wszystkie elektrośmieci najlepiej jest dostarczać do punktu ich odbioru przy ul. Teatralnej
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Już 22 kwietnia zapraszamy na kolejny event z okazji Dnia
Ziemi,  pod hasłem „Wymień odpady na kulturalne wypady”
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Wystarczy jeden telefon 
a pozbędziemy się problemu
- Co zrobiæ, je¿eli w piwnicy, w komórce czy nawet w domu zalega stary sprzêt AGD lub elektroniczny? 
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Wa¿nym obszarem
dzia³alnoœci Akademii im.
Jakuba z Parady¿a w Go-
rzowie Wielkopolskim jest
realizacja ró¿nego rodzaju
projektów, które pozwalaj¹
m.in. na poszerzanie wie-
dzy i rozwój zaintereso-
wañ zarówno studentów,
jak i szerszej spo³ecznoœci
lokalnej.

Otwartoœæ na nowe wy-
zwania i wyjœcie z szerok¹
ofert¹ do spo³ecznoœci lokal-
nej pozwala na udzia³ w
ró¿norodnych przedsiêwzi-
êciach proponowanych
przez Oœrodek. Jednym z ta-
kich przyk³adów jest projekt
Regionalny Oœrodek Debaty
Miêdzynarodowej 2022-
2024 w Gorzowie Wielkopol-
skim. Jest to zadanie pub-
liczne finansowane przez
Ministerstwo Spraw Zagra-
nicznych RP.

Regionalne Oœrodki De-
baty Miêdzynarodowej
(RODM) prowadzone s¹
przez organizacje poza-
rz¹dowe i szko³y wy¿sze w
16 miastach wojewódzkich
w ramach sieci koordynowa-
nej przez Ministerstwo
Spraw Zagranicznych.
G³ównym zadaniem Oœrod-
ków jest animowanie debaty
z zakresu problematyki mi-
êdzynarodowej oraz priory-
tetów polskiej polityki zagra-
nicznej na poziomie regio-
nalnym z aktywnym
udzia³em lokalnych spo³ecz-
noœci. Oœrodki wspó³pracuj¹
z miejscowymi œrodowiska-
mi opiniotwórczymi, organi-
zacjami pozarz¹dowymi,
szko³ami œrednimi i wy¿szy-
mi oraz samorz¹dami. 

Sieæ Regionalnych Oœrod-
ków Debaty Miêdzynarodo-
wej we wspó³pracy z Akade-
mi¹ Dyplomatyczn¹ organi-
zuje ró¿norodne dzia³ania
promocyjne, informacyjne i
edukacyjne dotycz¹ce pol-
skiej polityki zagranicznej
oraz S³u¿by Zagranicznej.
Celem dzia³alnoœci Oœrodka
Debaty Miêdzynarodowej
jest przede wszystkim przy-
bli¿anie spo³ecznoœci lokal-
nej priorytetów polskiej poli-
tyki zagranicznej oraz
wzmocnienie kana³ów
wspó³pracy pomiêdzy MSZ,
jednostkami samorz¹du te-
rytorialnego, organizacjami
pozarz¹dowymi, placówka-
mi edukacyjnymi i naukowy-
mi oraz innymi podmiotami,
których dzia³alnoœæ obejmu-
je szeroko rozumian¹
wspó³pracê miêdzynaro-
dow¹. 

Realizuj¹c za³o¿one cele
RODM, Gorzów Wielkopol-
ski podejmuje ró¿norodne
dzia³ania skierowane do
spo³ecznoœci lokalnej. 
Spoœród oferty licznych pro-
pozycji zachêcamy naszych
uczestników do debaty pub-
licznej na bie¿¹ce tematy
dotycz¹ce polityki zagra-
nicznej. Prowadzimy te¿

dzia³ania informacyjno-edu-
kacyjne skierowane do
przedszkoli, szkó³ podstawo-
wych i œrednich oraz dla stu-
dentów. Koordynator i kon-
sultanci Oœrodka staraj¹ siê
dotrzeæ do szerszej spo³ecz-
noœci mieszkañców poprzez
organizowanie konferencji,
seminariów i debat
s³u¿¹cych podniesieniu
œwiadomoœci spo³ecznej i
podjêcia dyskusji na temat
m.in. roli spo³ecznoœci lokal-
nej w procesie kreowania
miêdzynarodowej wspó³pra-
cy, która na pograniczu pol-
sko-niemieckim ma istotne
znaczenie. Zadania te reali-
zowane s¹ poprzez
powo³an¹ Lubusk¹ Regio-
naln¹ Akademiê Dyploma-
cji.

W ramach Lubuskiej Re-
gionalnej Akademii Dyplo-
macji prowadzone s¹ ró¿ne
aktywnoœci z obszarów ta-
kich jak: dyplomacja histo-
ryczna, dyplomacja kultural-
na, dyplomacja spo³eczna,
polska polityka zagraniczna
- wspó³czesne problemy, ak-

tualne wyzwania i wiele in-
nych. Œciœle wspó³pracuje-
my z Akademi¹ Dyploma-
tyczn¹ MSZ, która przybli¿a
m.in. interesuj¹ce mo¿liwo-
œci zatrudnienia w dyploma-
cji. Udzia³ w Lubuskiej Re-
gionalnej Akademii Dyplo-
macji pozwala na zdobycie
wiedzy i kompetencji w za-
kresie ró¿nych obszarów dy-

plomacji. Wyk³ady z zakresu
dyplomacji spo³ecznej, kul-
turowej, historycznej czy
ekonomicznej pokazuj¹, ¿e
S³u¿ba Zagraniczna jest bar-
dzo interesuj¹c¹ propozycj¹
dla wielu osób, które potrafi¹
odnaleŸæ siê w pracy ze-
spo³owej. Praca ambasado-
ra czy personelu dyploma-
tyczno-konsularnego jest
wyzwaniem, ale te¿ pewn¹
przygod¹, poniewa¿ umo¿li-
wia poznanie innych kultur
czy bardzo odleg³ych krajów.
Po zdobyciu odpowiedniego
wykszta³cenia i zdaniu egza-
minów mo¿na staæ siê
cz³onkiem korpusu dyploma-
tyczno-konsularnego. 

Jak pokaza³y ostatnie wydarze-
nia, na co zwróci³ te¿ uwagê szef
s³u¿by zagranicznej, prof. Arkady
Rzegocki - „znajomoœæ jêzyków
obcych to nie wszystko. Agresja
Rosji na Ukrainê pokaza³a, ¿e
wspó³czesny dyplomata musi byæ
gotowy nawet na wojnê” [Ÿród³o:
{https://www.gov.pl/web/rpa/pol-
ska-sluzba-zagraniczna-wobec-
wspolczesnych-wyzwan}, dostêp:
23.03.2023]. 

Oznacza to, ¿e stoimy
obecnie przed licznymi wy-
zwaniami zwi¹zanymi z od-
powiednim przygotowaniem
przysz³ych dyplomatów.
Proces ten musi siê zaczy-
naæ ju¿ na poziomie szko³y
œredniej, by w³aœciwie przy-
gotowaæ siê do póŸniejsze-
go procesu rekrutacji. Kto
mo¿e zostaæ aplikantem

dyplomatyczno-konsular-
nym? Mo¿e to byæ osoba,
która posiada obywatel-
stwo polskie, wykszta³cenie
wy¿sze magisterskie, zna-
jomoœæ co najmniej jêzyka
angielskiego (znajomoœæ
drugiego jêzyka jest jednak
niezbêdna do nadania
stopnia dyplomatycznego),
dobry stan zdrowia psy-
chicznego i fizycznego oraz
nie by³a skazana prawo-
mocnym wyrokiem za prze-
stêpstwo umyœlne lub
umyœlne przestêpstwo
skarbowe. Przede wszyst-
kim musi ona jednak wyka-
zywaæ gotowoœæ do pod-
jêcia zadañ w dowolnej pla-
cówce zagranicznej
Rzeczypospolitej Polskiej,
w dowolnym kraju i w do-
wolnym czasie. 

Po przejœciu piêcioetapo-
wego konkursu zostaj¹
wy³onione 23 osoby, które
po przejœciu rocznego
szkolenia teoretyczno-prak-
tycznego i zdaniu egzami-
nu uzyskuj¹ stopieñ dyplo-
matyczny i s¹ gotowe do

podjêcia pracy. Zachêcamy
wszystkich zainteresowa-
nych prac¹ w dyplomacji do
podjêcia siê tego wyzwa-
nia, bo warto! W razie py-
tañ lub w¹tpliwoœci zapra-
szamy na rozmowê do biu-
ra RODM.

Poza dzia³aniami opisany-
mi powy¿ej proponujemy te¿
dzia³ania informacyjno-edu-
kacyjne, w ramach których
oferujemy warsztaty organi-
zowane wokó³ trzech
g³ównych obszarów tema-
tycznych: Polska myœl poli-
tyczna - jej historia i wp³yw
na wspó³czesnoœæ, Bezpie-
czeñstwo w Europie Œrodko-
wo-Wschodniej a wspó³pra-
ca narodów i dialog miêdzy-
kulturowy a wzajemny
szacunek i zrozumienie. 

Proponowane obszary te-
matyczne pozwalaj¹ na po-
dejmowanie dyskusji, orga-
nizowanie debat, konferencji
i seminariów, które przy-
bli¿aj¹ szerszej grupie oby-
wateli zagadnienia z zakre-
su spraw miêdzynarodo-
wych. Podejmowan¹
tematykê przybli¿aj¹ uczest-
nikom zapraszani na spotka-
nia specjaliœci z poszczegól-
nych dziedzin. Pozwala to
na podejmowanie meryto-
rycznych dyskusji, jak rów-
nie¿ uzyskanie przez
uczestników kompletnej wie-
dzy z omawianego zakresu.

Dla uczniów szkó³ podsta-
wowych proponujemy udzia³
w Akademii Ma³ego Dy-
plomaty, gdzie od najm³od-
szych lat zaznajamiamy ich
m.in. z protoko³em dyplo-
matycznym, savoir vivrem i
ciekawostkami dotycz¹cymi
innych kultur i narodów. Dla
uczniów szkó³ podstawo-
wych i œrednich oferujemy
udzia³ w warsztatach, semi-
nariach i konferencjach do-
tycz¹cych problematyki
spraw miêdzynarodowych i
bezpieczeñstwa. 

Prowadzimy te¿ dzia³ania
edukacyjno-informacyjne
skierowane do szerokiego
gremium mieszkañców re-
gionu na temat Polski i jej
polityki zagranicznej. Pro-
mujemy wœród spo³eczno-
œci lokalnej polsk¹ myœl po-
lityczn¹ skierowan¹ na
kwestie wspó³pracy naro-
dów, jak równie¿ prowadze-
nie dialogu miêdzykulturo-
wego. Wa¿nym obszarem
dzia³alnoœci jest promowa-
nie zarówno dorobku Polski
w dziedzinie bezpiecze-
ñstwa w Europie Œrodko-
wo-Wschodniej, jak i suk-

cesów w budowaniu demo-
kracji w kontekœcie miêdzy-
narodowych dzia³añ pol-
skiego samorz¹du. Zwraca-
my uwagê na edukacjê
spo³ecznoœci lokalnej i po-
szerzenie jej wiedzy o wk³ad-
zie Polski w œwiatowe dzie-
dzictwo humanizmu, ze
szczególnym uwzglêdnie-
niem kluczowych postaci.
Staramy siê przybli¿aæ
wa¿ne dla Polski postaci,
szczególnie te, które w da-
nym roku s¹ patronami. Pat-
roni roku 2023 to: Aleksan-
der Fredro, Miko³aj Kopernik,
Wojciech Korfanty, Jan Ma-
tejko, Maurycy Mochnacki,
Jerzy Nowosielski, Aleksan-
dra Pi³sudska, W³odzimierz
Przerwa-Tetmajer, Pawe³ Ed-
mund Strzelecki, Wis³awa
Szymborska i Jadwiga Za-
moyska. Rok 2023 zosta³ po-
nadto ustanowiony rokiem
Pamiêci Bohaterek i Bohate-
rów Getta Warszawskiego. 

Wa¿nym obszarem
dzia³ania jest te¿ animowanie
dyskusji na temat wspó³czes-
nych problemów wspó³pracy
miêdzynarodowej, w tym z
mieszkañcami województwa
lubuskiego zarówno na temat
bie¿¹cych problemów, jak
równie¿ ich historycznych ko-
notacji. Dzia³alnoœæ Oœrodka
wychodzi naprzeciw budowa-
niu spo³eczeñstwa wiedzy i
otwartego na nowe wyzwa-
nia wspó³czesnego œwiata,
dlatego tak wa¿ny jest aktyw-
ny udzia³ ju¿ od najm³od-
szych lat w procesie pozna-
nia otaczaj¹cej nas rzeczy-
wistoœci i podejmowanie
ró¿nych wyzwañ. Jednak,
aby tak siê sta³o, niezbêdna
jest wiedza, któr¹ dostar-
czaj¹ wspó³pracuj¹cy z
Oœrodkiem specjaliœci.

Nasze najbli¿sze dzia³ania
wspó³organizowane z na-
szymi partnerami to: ju¿ w
kwietniu Ogólnopolska Kon-
ferencja pt.: „Bezpiecze-
ñstwo narodowe Polski”.
Serdecznie zapraszamy do
uczestnictwa w organizowa-
nych wydarzeniach. 

Wszelkie informacje
mo¿na znaleŸæ na stronie
{http://rodm-gorzowwielko-
polski.pl/}.

Jesteœmy na Facebook’u,
YouTube, Twitterze i Insta-
gramie.

Zapraszamy na nasze stro-
ny, gdzie znajdziecie bie¿¹ce
propozycje i informacje. Jes-
teœmy otwarci na wspó³pracê. 

prof. AJP dr hab. 
BEATA A. ORŁOWSKA 

KOORDYNATOR RODM

Praca ta jest wyzwaniem,
ale też pewną przygodą
Lubuska Regionalna Akademia Dyplomacji w ramach RODM Gorzów Wielkopolski.
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- Jak trafi³ pan do Stilo-
nu?

- W roku 1989 by³em wy-
po¿yczony z Lecha Poznañ
do Mieszka Gniezno i grali-
œmy w Pucharze Polski z re-
zerwami Stilonu w Gorzowie.
Wygraliœmy ten mecz, a ja
strzeli³em dwie bramki. Po
meczu przyszed³ do mnie
trener Mieczys³aw Broni-
szewski, z którym zna³em siê
z reprezentacji juniorskich i
zapyta³, czy nie chcia³bym
graæ dla Stilonu. Dla mnie to
by³a szansa i siê zgodzi³em,
a dzia³acze za³atwili mój
transfer z Lechem Poznañ.

-  Jakie warunki zapropo-
nowano panu na pocz¹tek
w Gorzowie?

- By³em ju¿ wtedy ¿onaty, a
¿ona by³a w ci¹¿y, wiêc prio-
rytetem dla nas by³o miesz-
kanie. Klub siê z tego wy-
wi¹za³ i zamieszkaliœmy w
bloku, tu¿ obok stadionu,
przy ulicy Sportowej. 
Pamiêtam, ¿e dosta³em rów-
nie¿ kasety magnetofonowe,
towar w tamtych czasach
mocno deficytowy, ale pro-
dukowany przez Stilon. Pen-
sja wp³ywa³a regularnie na
konto, a Stilon by³ znany w
Polsce z tego, ¿e nie p³aci³
mo¿e kokosów, ale zawsze
na czas lub z minimalnym
poœlizgiem do dziesiêciu dni,
co zreszt¹ by³o zapisane w
kontrakcie.

- Gra³ pan w ataku z le-
gend¹ Stilonu Zenonem
Burzaw¹. Jak wygl¹da³a

wasza wspó³praca na bois-
ku?

- Graliœmy we dwójkê w ata-
ku, a moim zadaniem by³o
urwaæ siê defensorom i do-
graæ pi³kê w pole karne do 
Zenka, który by³ niesamowi-
tym snajperem i potrafi³ nawet
z trudnej pozycji zdobyæ gola.
Mimo niskiego wzrostu œwiet-
nie gra³ g³ow¹, a ja przez te kil-
ka lat grania z nim zaliczy³em
kilkanaœcie asyst do Zenka.

- Jak pan wspomina s³yn-
ny dla gorzowskiego œro-
dowiska mecz w £odzi z
Widzewem, gdzie g³ówn¹
rolê odgrywa³ sêdzia Kost-
rzewski?

- Nie ma co ukrywaæ, ¿e nas
w £odzi, kolokwialnie mówi¹c,
„skrêcono” i szansa na awans
uciek³a. Prowadziliœmy z Wi-
dzewem po piêknej bramce,
prawie z po³owy boiska, 
œwiêtej pamiêci Wiesia Osiec-
kiego. Potem Widzew nas
przycisn¹³, ale gola nie mogli
strzeliæ. Wtedy sêdzia
gwizdn¹³ karnego, którego nie
by³o. Protestowaliœmy, ale on
z uœmiechem mówi³, ¿e zaraz
gwizdnie kolejnego karnego.

- Kiedyœ wieœci, ¿e zawod-
nicy gdzieœ „baluj¹” przed
meczem czy po nim w loka-
lach rozrywkowych, rozcho-
dzi³y siê szybko wœród kibi-

ców, a po drugie wielu za-
wodników nie prowadzi³o
sportowego trybu ¿ycia i
nie by³o takiej œwiadomoœci
jak dziœ. Jak pan siê do tego
odniesie?

- Oczywiœcie zdarza³y nam
siê jakieœ wspólne wyjœcia, ale
to nie by³o czêste. Tym bar-
dziej, ¿e zaraz dzia³acze siê o
tym dowiadywali od kibiców, a
po drugie graliœmy o premie,
wiêc trzeba by³o byæ przygoto-
wanym. Pamiêtam, jak kiedyœ
siedzia³em przy ³adnej pogo-
dzie przy jednym piwie w ba-
rze Eden ko³o stadionu przez
dwie, trzy godziny. Przecho-
dzili tam ludzie, spacerowali z

psami i ci¹gle widzieli mnie,
jak pijê piwo. Wydawa³o im
siê, ¿e jestem po kilku piwach.
Na drugi dzieñ na meczu z
trybun s³ysza³em, ¿e Cieœle-
wicz wczoraj balowa³.

- W jakich okolicznoœciach
odszed³ pan z Gorzowa do
Œl¹ska Wroc³aw?

- Trener Stanis³aw Œwierk
montowa³ now¹ ekipê pod
k¹tem awansu do ekstraklasy
i chcia³, abym przeszed³ do
Œl¹ska. Dosta³em niez³¹
ofertê i postanowi³em przejœæ
do wiêkszego klubu z szansa-
mi na awans, co ostatecznie
siê uda³o i Œl¹sk po d³u¿szej
przerwie wróci³ do ekstrakla-
sy.

- Potem wêdrowa³ pan po
klubach, by trafiæ a¿ na Wy-
spy Owcze. Jak do tego wy-
jazdu dosz³o?

- Z Wroc³awia trafi³em do
Czêstochowy, potem do Koni-
na œci¹gn¹³ mnie trener Euge-
niusz Ró¿añski, który mocno
na mnie stawia³ w Stilonie po
odejœciu Burzawy do Pniew.
Potem by³ jeszcze epizod w
Zielonej Górze, ale nie by³o
tam pieniêdzy i wróci³em w ro-
dzinne strony. Tu namówiono
mnie do wystêpów w ni¿szej
lidze w Huraganie Pobiedzis-
ka. Miejscowy trener mówi³,
¿e ma znajomego na Wy-
spach Owczych, który szuka
napastnika. Zapyta³ czy
chcia³bym spróbowaæ swoich
si³ i skontaktowa³ mnie z Piot-
rem Krakowiakiem. Wystêpy
na Wyspach Owczych œwiet-

nie wspominam. Ze swoim
klubem VB Vagur zdoby³em
mistrzostwo, strzela³em wtedy
sporo bramek. Zagra³em na-
wet z tym klubem w elimina-
cjach Ligi Mistrzów i sensacyj-
nie, jako pierwszy klub z Wy-
sp Owczych, nie przegraliœmy
pojedynku u siebie z mistrzem
Bia³orusi. W sumie na Wy-
spach spêdzi³em osiem lat i z
okazji jubileuszów klubu jes-
tem tam zapraszany,
dzia³acze pamiêtaj¹ o swoich
by³ych zawodnikach, op³acaj¹
bilety lotnicze i pobyt, co jest
bardzo mi³e.

- Jeden z pana synów na-
dal mieszka, gra i trenuje na
Wyspach Owczych?

- Tak, £ukasz ca³y czas tam
mieszka, zdoby³ równie¿ mist-
rzostwo tego kraju. Teraz sku-
pia siê na pracy trenerskiej.
Adrian natomiast mieszka w
Walii, a swego czasu by³ bli-
sko gry w pierwszej dru¿ynie
Manchesteru City, jeszcze
przed przyjœciem arabskich
szejków do tego klubu.

- Co pan obecnie robi?
-  Po powrocie z Wysp

Owczych pracowa³em jako
trener, lecz  ciê¿ko by³o z tego
wy¿yæ i przysta³em na propo-
zycjê kolegi, by zostaæ ta-
ksówkarzem. Pocz¹tkowo
³¹czy³em pracê na taksówce z
trenowaniem zespo³ów m³od-
zie¿owych w GnieŸnie, lecz
ostatecznie postanowi³em
skupiæ siê tylko na pracy ta-
ksówkarza.

- Dziêkujê za rozmowê.

Drużyna Stilonu Gorzów z 1992 roku. Trzeci z prawej w dolnym rzędzie to Robert Cieślewicz
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Miałem dogrywać piłki do Zenka Burzawy
Z Robertem Cieœlewiczem, by³ym pi³karzem Stilonu, rozmawia Przemys³aw Dygas

Pada³o od pocz¹tku mie-
si¹ca i nie inaczej by³o w nie-
dzielê, 8 listopada. Wtedy to
na dzisiejszym placu Grun-
waldzkim (wówczas niemiec-
ki Musterplatz) do walki o
punkty w ramach rozgrywek
robotniczych stanê³y zespo³y
miejscowego Eintrachtu i
Skwierzyny. Dodajmy, i¿ te-
ren dzisiejszego placu Grun-
waldzkiego prze¿ywa³ w
owym czasie prawdziwe
oblê¿enie ze wzglêdu na
du¿¹ iloœæ pi³karskich spot-
kañ. Czêsto trudno by³o zna-
leŸæ wolny termin, a sporo
pojedynków by³o przek³ada-
nych z powodu braku miejs-
ca w grafiku.

Sam plac pozostawia³ wiele
do ¿yczenia, a zawodnicy
mogli tylko pomarzyæ o zielo-
nej murawie. Dominowa³
¿wir i piasek, a w lecie nad
boiskiem unosi³y siê tumany
kurzu. Jesieni¹ zaœ poja-
wia³y siê ogromne ka³u¿e i
plac przypomina³ jedno wiel-

kie bajoro. Wspomniana lis-
topadowa niedziela od rana
by³a deszczowa, a obie ekipy
zastanawia³y siê wraz z

sêdzi¹, czy jest w takich wa-
runkach sens rozgrywania
spotkania. Kibice z niepoko-
jem zerkali na czarne chmu-

ry, ale ostatecznie sêdzia
Rothig z klubu Jahn Lan-
dsberg zagwizda³ po raz
pierwszy. Mecz by³ prowa-

dzony w trudnych, b³otnis-
tych warunkach, lecz pi³ka-
rze nie odstawiali nóg. Kon-
sekwencj¹ takiej gry by³o
zejœcie ju¿ w pierwszej
po³owie kontuzjowanego za-
wodnika Eintrachtu Lan-
dsberg i gospodarze musieli
graæ do koñca tylko w dziesi-
êciu. Wykorzystali to goœcie
ze Skwierzyny, którzy prowa-
dzili kilkanaœcie minut przed
koñcem spotkania 5:1. 

W drugiej po³owie, gdy nad
boiskiem rozpêta³a siê
potê¿na ulewa, dosz³o do
kuriozalnej sytuacji. Zawod-
nicy umorusani w b³ocie,
przemokniêci, zaciekle wal-
czyli o pi³kê, a tymczasem
sêdzia Rothig nie mia³ za-
miaru mokn¹æ. Ku zdziwie-
niu kibiców i zapewne pi³ka-
rzy ratowa³ siebie oraz swoj¹
sêdziowsk¹ marynarkê
przed deszczem… chroni¹c
siê pod parasolem. Byæ
mo¿e by³ przygotowany na
ulewê i mia³ ze sob¹ parasol

lub ktoœ z publicznoœci mu
go po¿yczy³. W ka¿dym b¹dŸ
razie przez pewien czas
sêdzia biega³, a raczej do-
stojnie spacerowa³ po boisku
pod parasolem, omijaj¹c po-
wstaj¹ce ka³u¿e. Odnotowa³
to dziennikarz, który by³ zbul-
wersowany tym faktem i
skrytykowa³ arbitra na
³amach prasy, który - jego
zdaniem - powinien, jak i za-
wodnicy, dzielnie znosiæ z³¹
aurê.

Samo spotkanie zosta³o
przerwane kilka minut przed
koñcem w momencie, gdy
sêdzia Rothig nakaza³ zejœæ
pi³karzowi Eintrachtu z bois-
ka za ostry faul. Ten nie
chcia³ siê pogodziæ z decyzj¹
arbitra, który zosta³ ostatecz-
nie zmuszony do przerwania
meczu. Dziennikarz nie
wspomnia³ ju¿, czy podej-
muj¹c decyzjê o zakoñcze-
niu spotkania nadal dzier¿y³
w d³oni parasol.

PRZEMYS³AW DYGAS

Sędzia biegający po boisku z parasolem
Listopad 1925 roku by³ ma³o przychylny pi³karzom i kibicom w Landsbergu.

Na obecnym placu Grunwaldzkim przed wojną odbywały się mecze piłkarskie
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- W dzisiejszych czasach
bez pieniêdzy nie ma ¿u¿la
na wysokim poziomie. Pan
zapowiedzia³, i¿ klub pla-
nuje 20-milionowy bud¿et.
Czy jego realizacja jest za-
gro¿ona, bo ostatnio poja-
wi³y siê informacje, ¿e Stal
ma problemy finansowe? 

- To s¹ tylko medialne spe-
kulacje, które pojawi³y siê z
chwil¹, kiedy nie otrzymaliœ-
my od miasta dofinansowa-
nia na poziomie, o które
wnioskowaliœmy.  Jednak
klubowy bud¿et na 2023 rok
uwzglêdnia³ po stronie przy-
chodów tak¹ sam¹ kwotê,
jak¹ przyzna³ nam prezydent
Gorzowa. 

- To dlaczego wyst¹pili-
œcie o wy¿sz¹?

- Poniewa¿ mieliœmy w pla-
nach realizacjê pewnych
dzia³añ inwestycyjnych, które
chcieliœmy zrealizowaæ w
najbli¿szym czasie. Czêœæ z
tych planów bêdzie musia³a
byæ odroczona. Je¿eli chodzi
o stronê sportow¹, bud¿et
mamy pouk³adany, wszelkie
p³atnoœci s¹ realizowane
zgodnie z planem.

- Jak wygl¹da obecnie
sprzeda¿ karnetów?

- Ka¿dy sezon osadzony
jest w konkretnej sytuacji
makroekonomicznej. Ju¿ w
zesz³ym roku braliœmy pod
uwagê spadek sprzeda¿y
karnetów i biletów.
Zak³ada³em, ¿e w przypadku
karnetów sprzeda¿ bêdzie
ni¿sza o 10 procent, ale
obecnie jest to na poziomie
5-6 procent. W tej chwili
ró¿nica miêdzy analogicz-
nym okresem ubieg³ego roku
wynosi oko³o 150-170 karne-
tów. Jednak w zesz³ym roku
do tej puli liczono wszystkie
karnety, w  tym bezp³atne.
Teraz liczymy tylko sprzeda-
ne. Mamy informacjê, ¿e
czêœæ zdecydowanych  na
kupno czeka do rozpoczêcia
sezonu.

- Wielu prezesów kryty-
kuje, kiedy musi jeŸdziæ w
pi¹tki, bo wp³ywa to na
ni¿sz¹ frekwencjê na me-
czach. Pan jednak nie na-
rzeka na pi¹tkowe terminy,
a w przypadku Stali bêdzie
ich a¿ piêæ.

- Oczywiœcie, ¿e nie narze-
kam, a wrêcz przeciwnie.
Rozmawia³em na ten temat z
wieloma kibicami i oni
chwal¹ sobie te terminy, bo
po pi¹tkowym spotkaniu
maj¹ wolny weekend. To sa-
mo dotyczy zawodników
je¿d¿¹cych w Grand Prix,
którzy mog¹ przed pi¹tko-
wym meczem na w³asnym

torze potrenowaæ. Prawda
jest jednak taka, ¿e frekwen-
cja w du¿ej mierze zale¿y
od wyników osi¹ganych
przez zespó³ i nie ma zna-
czenia, jaki to jest dzieñ ty-
godnia. Wierzê w dru¿ynê,
któr¹ zbudowaliœmy i dlatego
nie martwiê siê o frekwencjê. 

- Same zalety.
- Tak to widzê, prawda jest

taka, ¿e znajdziemy tyle sa-
mo za, jak i przeciw, ale czy
o to chodzi, ¿eby przerzucaæ
siê argumentami?  Ale po-
dam taki przyk³ad, bo pew-
nych rzeczy siê nie dostrze-
ga na pierwszy rzut oka. Po
ostatnim spotkaniu kolejki,
czyli drugim w niedzielê, od-
bywa siê magazyn PGE Eks-
traligi na stadionie, na któ-
rym odby³ siê dany mecz. I
gospodarze musz¹ ponieœæ
koszty oœwietlenia przez ko-
lejne dwie godziny. To s¹ na-
prawdê du¿e pieni¹dze,
zw³aszcza przy dzisiejszych
cenach za energiê.

- W wielk¹ sobotê, 8
kwietnia, startuj¹ rozgryw-
ki PGE Ekstraligi. Jak oce-
ni pan poziom przygotowa-
nia zespo³u do sezonu?

- Moj¹ ocenê mogê spro-
wadziæ do oceny sfery men-
talnej, poniewa¿ w tej chwili
zawodnicy realizuj¹ ostatni
etap przygotowañ, tych bez-
poœrednio na torze. Z t¹
ocen¹ bêdziemy musieli jed-
nak poczekaæ do pierwszych
meczów. Realizacja wszyst-
kich wczeœniejszych etapów
przebieg³a zgodnie z pla-
nem. Jestem bardzo zado-
wolony, szczególnie z men-
talnego przygotowania za-
wodników. Widaæ u nich
du¿¹ motywacjê i  chêæ do
rywalizacji. W tej sferze
wszystko funkcjonuje dosko-

nale i z ca³¹ pewnoœci¹
prze³o¿y siê na wynik sporto-
wy.         

- Czy plan przygotowania
fizycznego zosta³ w pe³ni
zrealizowany, nie tylko
przez zawodników tre-
nuj¹cych na miejscu, w
Gorzowie, ale tych reali-
zuj¹cych indywidualny tok
przygotowañ?

- Wszyscy profesjonaliœci
realizowali swój indywidual-
ny tok przygotowania do se-
zonu i jestem spokojny o
przygotowanie fizyczne tych
zawodników. Zobaczymy, jak
wyjd¹ testy, które przepro-
wadzimy przed sezonem i
porównamy z tymi jesienny-
mi, które przeprowadziliœmy
przed rozpoczêciem okresu
przygotowañ.  

- Anders Thomsen za-
pewnia, ¿e jest w pe³ni
zdrowy. Nie obawia siê pan
jednak u niego pewnej blo-
kady psychicznej po tak
skomplikowanej kontuzji,
jakiej nabawi³ siê w Glas-
gow, ³ami¹c w kilku miejs-
cach nogê?

- Absolutnie, Anders to
cz³owiek o fantastycznej
osobowoœci optymista i
¿u¿lowiec z krwi i koœci.
Ka¿dy, kto uprawia tê dyscy-
plinê, zdaje sobie sprawê z
ryzyka, które podejmuje i
stara siê je minimalizowaæ.
Jeœli jednak dochodzi do
urazu i jest on ca³kowicie od-
wracalny, to tak jak  w przy-
padku Andersa dzia³a to jak
kolejne wyzwanie, z którego
on jako sportowiec musi
wyjœæ zwyciêsko. Po kontuzji
nie ma ju¿ œladu. Jedyn¹
rzecz¹, która o niej przypo-
mina, jest specjalna wk³adka
usztywniaj¹ca w bucie
¿u¿lowym.

- Proszę potwierdzić raz
jeszcze. Czyli po kontuzji
nie ma śladu? 

- Nie ma. Jak trzeba
bêdzie, Anders w ka¿dej
chwili zatañczy, bo jak go
znamy z ró¿nych dzia³añ
marketingowych, bardzo to
lubi.

- Ostatnio klub nawi¹za³
na ró¿nych polach
wspó³pracê z niemieckim
œrodowiskiem ¿u¿lowym.
Dlaczego wybraliœcie ten
kierunek w poszukiwaniu
kibiców? Czy¿by nasz re-
gionalny rynek zosta³ ju¿
na tyle wyeksploatowany,
¿e postanowiliœcie szukaæ
zewnêtrznych rynków? 

- Lokalny kibic jest dla nas
najwa¿niejszy i wszystkie
dzia³ania marketingowe za-
wsze s¹ czynione pod k¹tem
sympatyków ¿u¿la z Gorzo-
wa. Natomiast czasy siê
zmieniaj¹, ¿u¿el sta³ siê dys-
cyplin¹ powszechnie znan¹ i
naturalnym jest, ¿e wzbudza
zainteresowanie wœród szer-
szej publicznoœci ni¿ tylko lo-
kalna. Dlatego postanowili-
œmy zacz¹æ zachêcaæ do od-
wiedzania naszego stadionu
równie¿ kibiców z innych re-
gionów. Niemiecki rynek,
szczególnie w rejonie Berli-
na i na pó³noc od stolicy Nie-
miec, by³ dla nas rynkiem
niezagospodarowanym, a
posiada naprawdê du¿y po-
tencja³. Mogliœmy siê o tym
przekonaæ we wczeœniej-
szych latach, kiedy to po kil-
ka autokarów kibiców przy-
je¿d¿a³o na gorzowskie
Grand Prix.

- Czy skórka jest warta
wyprawki, bo szeroko pro-
wadzone akcje marketin-
gowe kosztuj¹, a nie ma
gwarancji, ¿e w Niemczech

sprzeda¿ biletów choæby
na mecze ligowe, szcze-
gólnie pi¹tkowe, bêdzie
sz³a jak z p³atka?

- Dzia³ania marketingowe
maj¹ to do siebie,  ¿e zanim
zaczn¹ przynosiæ zak³adane
efekty musz¹ mieæ czas na
zaistnienie w œwiadomoœci
odbiorcy. Jako klub stawia-
my pierwsze kroki na tym
rynku i potrzebujemy trochê
czasu na wypracowanie
efektywnych instrumentów
marketingowych. Jest to
przedsiêwziêcie d³ugofalo-
we. Zaczêliœmy od wizyty na
ice-speedway’u w Berlinie,
gdzie nasze stoisko cieszy³o
siê bardzo du¿ym zaintere-
sowaniem. Chwilami oba-
wia³em siê, ¿e zostaniemy
tam zadeptani. Teraz bêdzie-
my dzia³aæ dalej ju¿ na
¿u¿lowych imprezach w Nie-
mczech. W tym celu podpi-
saliœmy umowê z German
Speedway Masters, która
stwarza nam ró¿ne mo¿liwo-
œci promocji gorzowskiego
¿u¿la.

- Jakie? 
- Mamy podpisan¹ umowê

na szereg dzia³añ, których
nie musimy kadrowo zabez-
pieczaæ. Bêd¹ to czynili
gospodarze, oni równie¿
bêdê nas promowaæ w na-
szych klubowych unifor-
mach. Nawet bêd¹ mieli
swój motocykl, a my wyœle-
my nasze pokrowce, ¿eby
ca³oœæ by³a w stalowych bar-
wach. Kolejna sprawa to
promocja Stali oraz Gorzo-
wa w niemieckich
rozg³oœniach radiowych.
Stworzyliœmy system inter-
netowej sprzeda¿y biletów
skrojony pod niemieckich ki-
biców, ¿eby u³atwiæ im za-
kup wejœciówek na nasze
imprezy. Jako klub zostali-
œmy zaproszeni do Frankfur-
tu nad Odr¹ na obchody
Dnia Wiosny. I tam równie¿
otrzymaliœmy miejsce na
wyeksponowanie swojej
oferty. Podobne dzia³ania
planujemy wobec kibiców z
naszego regionu. Mamy w
planie wizyty w ró¿nych
miejscowoœciach, chcemy
nadal zachêcaæ do odwie-
dzania naszego stadionu ki-
biców ¿u¿la, choæby ze
Szczecinia.

- Czy podpisanie umowy
z Celin¹ Liebmann to
uk³on w stronê naszych
zachodnich s¹siadów czy
bardziej przemyœlana tak-
tyka? 

-  Na ten kontrakt trzeba
spojrzeæ z dwóch stron.
Pierwsza, to rzeczywiœcie
mo¿emy mówiæ tutaj o pew-

nych dzia³aniach promocyj-
nych, ale w szerszym zakre-
sie ni¿ to siê mo¿e wydawaæ
na pierwszy rzut oka. W
Niemczech jej popularnoœæ
jest du¿a, co nam mo¿e te¿
pomóc, ale wa¿ne jest tak¿e
to, ¿e Celina sta³a siê
twarz¹ kobiecego ¿u¿la w
Œwiatowej Federacji Moto-
cyklowej FIM. Bardzo moc-
no jest te¿ zaanga¿owana w
promocjê Grand Prix. Dla
nas jest to wa¿ny aspekt.
Pamiêtajmy te¿, ¿e œwiat
idzie do przodu, sport rów-
nie¿. Obserwuj¹c
przyk³adowo skoki narciar-
skie widzimy, jak szybko
rozwin¹³ siê ten sport w ko-
biecym wydaniu. W ¿u¿lu
te¿ trzeba byæ na to przygo-
towanym, choæ dzisiaj nie
wiemy, w któr¹ to stronê
wszystko pójdzie.  

A w aspekcie sporto-
wym?

- Mówimy tylko o rozgryw-
kach U-24 i uwa¿am, ¿e da-
nie jej szansy na sprawdze-
nie siê w tej lidze jest
dzia³aniem nowatorskim, ale
po¿¹danym. Oczywiœcie to
trener bêdzie decydowa³,
czy Celina jest przygotowa-
na na jazdê w tej lidze,
wczeœniej pojawi siê na tre-
ningach i zobaczymy. Sam
jestem ciekawy, jak siê spi-
sze, uwa¿am, ¿e mo¿e
swoj¹ postaw¹ motywowaæ
te¿ naszych juniorów do lep-
szej jazdy. Wiadomo, ¿e
ch³opcy nie lubi¹ przegry-
waæ z dziewczynami.

- Typowanie wyniku jest
zawsze rzecz¹ trudn¹, ale
to tylko zabawa. Gdyby
mia³ pan wskazaæ, jakie
miejsce zajmie Stal na za-
koñczenie sezonu, to jak
wygl¹da³by pañski typ? 

- Celem naszego zespo³u
jest odjechanie 20 spotkañ
w tym sezonie ligowym.
Oznacza to, ¿e chcemy byæ
czarnym koniem rozgrywek
i awansowaæ do strefy me-
dalowej. Nie mówiê tego, bo
tak wypada, ¿eby to powie-
dzieæ. Jestem przy zespole,
œwietnie pozna³em naszych
zawodników, widzê, jak s¹
zmotywowani i nikt z nich
nie patrzy na notowania
ekspertów.  Eksperci rozdali
medale, podzielili miejsca, a
przecie¿ nikt jeszcze nie wy-
jecha³ na tor. Do play off
wejdzie szeœæ zespo³ów, a w
fazie pucharowej wszystko
mo¿e siê zdarzyæ. One
rz¹dz¹ siê swoimi prawami i
ka¿dy mo¿e zaskoczyæ. Naj-
wa¿niejsze, ¿ebyœmy w
dru¿ynie nie mieli kontuzji.

- Dziêkujê za rozmowê.
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- Najważniejsze, żebyśmy w drużynie nie mieli kontuzji - dmucha na zimne prezes Waldemar
Sadowski
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Celem naszego zespołu jest
odjechanie 20 spotkań
Z Waldemarem Sadowskim, prezesem ebut.pl Stali Gorzów, rozmawia Robert Borowy
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